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KDO I MA N A J B O L J Š O  K A R N I J K O
A L 1 1 E S  -  M E S S I N A ,  S I C I L I J A ,  I T A L I J A

Tako me je vp rašal pred  več kot 15 leti Adam  Kehrle, ko me je obiskal 
v južni Ita liji in preden smo se skupno odpravili na prvo raziskovalno po
tovanje. N a tem smo iskali najboljšo čebelo. Ne da bi dvomil en sam  tre 
nutek, sem takoj odgovoril: »Jugoslavija!« In vedel sem, zakaj.

Strogo vzeto se nanaša to ime samo na čebele nekdanje stare pokrajine 
Karnije, od katere je p ripadel en del Ita liji, košček pa tud i A vstriji. Zaradi 
tega im ata poleg Jugoslavije tud i obe sosedni deželi vsaj v enem kotičku 
pristno domačo čebelo — karnijko. Meje so se zelo zabrisale in po izdelani 
rasni opredelitvi dr. Goetzeja je natančno razlikovanje skoro nemogoče, tako 
da imamo danes precej bolj ali m anj razlikujoče se, pa  vendar podobne si 
rase, ki jih  lahko označimo kot karn ijke , čeprav ne kažejo velike razlike 
samo v svojih lastnostih, am pak tud i po zunanjosti. Vse meje vedno bolj 
izginjajo in nihče se več ne znajde. Medtem ko najbolj naporna in zam udna 
m ikroskopska preiskava ne daje nobenih zanesljivih izidov, lahko praktičen 
čebelar, ki ima dobre oči in zdravo kmečko pam et, hitro  ugotovi celo vrsto 
razlik  med resničnim i in dozdevnim i karn ijkam i, in sicer po lastnostih po
sameznih čebel in celih družin  kakor tud i po zunanjosti, po obliki telesa in 
predvsem  po velikosti.
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I’ristna čebela kurn ijka  originalne m atice prof. Senegačnika.
N atančno desetkratno povečanje nar. velikosti (Foto Alber)

Kdor se ukvarja  preveč s povečevalnim  steklom in m ikroskopom, utegne 
p rav  laliko izgubiti sposobnost, da bi gledal s prostim  očesom. T udi ne zaupa 
preveč svojim očem. Če p a  na prim er rečeni, da imamo večje in m anjše, bolj 
debele in drobne čebele, kot so p ristne karnijke, potem laliko človek u p rav i
čeno dvomi, dokler mu ne morem dokazati, da sc o tem laliko vsakdo prepriča.

Zato sem m oral razviti popolnom a nov postopek, ki je ne glede na dobre 
in slabe oči razločno pokazal resnične velikosti in oblike in jih  tudi izmeril. 
Fo je fotobiomeirija s fotografičnimi posnetki in fotografičnim merjenjem  
živih čebel.

Ze čisto prvi rezu lta ti so bili skoraj neverjetni, toda tehnične težave sem 
prem agal šele tak ra t, ko sem si nabavil dragoceno aparatu ro . N ekatere pri-
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Rom unska stepska čebela pristne m atice iz B ukarešte — Ba- 
nease. N atančno desetkratno povečanje nar. vel. (FotoA lber)

prave pa  sem tudi sum sestavil. Tako danes lahko posnamem na film serije 
živih čebel, in sicer zelo ostro in v večji velikosti, kot je naravna. T ako jili 
lahko natančno desetkrat povečam in zdaj lahko vsakdo ne samo vidi, am pak 
tudi izmeri razlike, ki so pogosto zelo velike.

Iz tega je razvidno, (la im a posam ezna resnično p ristna  k arn ijk a  srednjo 
velikost in tud i sicer srednje lastnosti. O stale čebele, ki jih  sm atram o za kar- 
nijke, so v resnici prehodne oblike k drugim  rasam. Te so ali mnogo m anjše 
ali pa tudi večje in imajo tudi sicer druge zunanje znake in lastnosti.

Č eprav doslej še nisem mogel s svojo fotobiometrično metodo zajeti šte
vilnih čebeljih rodov celih pokrajin , sem pregledal vsaj nekaj družin  vsake 
podrase, ki sc od vsake prave karn ijke vselej znatno razlikujejo.
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M akedonska čebela iz severne G rčije (Jannitsa). N atančno 
desetkratno povečanje naravne velikosti (Foto Alber)

Priobčujem  sliko z merilom in številkam i v natančni desetkratn i naravni 
povečavi; pomote so izključene, ker p rikazu je  vsak negativ poleg čebele tudi 
z njo fotografirano merilo:

3. p ristna  originalna k arn ijk a  iz Slovenije;
5. rom unska stepska čebela iz B ukarešte;
7. m akedonska čebela iz severne G rčije;
47. nižje-avstrijska Sklenarjeva čebela.
Vse čebele izvirajo od p ristn ih  matic, ki smo jih  uvozili iz teh dežel. 

Na Siciliji so se izvalile vse v enem čebelnjaku in pod enakim i vplivi okolja. 
Tako je klim atični vpliv  na razvoj posam eznih čebel p ri vseh enak.
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Sklenarjeva čebela originalne m atice iz Avstrije. N atančno 
desetkratno povečanje naravne velikosti (Foto Alber)

Vse te .štiri vrste čebel sive rase imujo približno enak kubiialn i indeks, 
kar je natančno razvidno s slik. Po Goetzeju jili ne moremo med seboj raz
likovati. In vendar jih! Če opazujem o na prim er veliko in debelo Sklcnurjevo 
čebelo poleg m ajhne in drobne rom unske čebele, potem tak i razlik i kom aj 
lahko verjamemo, ker obe rasi vendar nista ločeni med seboj po visokem 
gorovju, am pak leži samo Panonska nižina med njim a. (Prim erjajm o sliki 
47 in 5!). Toda tudi če prim erjam o pristno karn ijko  (slika 3) s bližnjo 
Cecropijo, to je m akedonsko čebelo, ki ji je iz geografskih razlogov zelo blizu, 
je razlika v velikosti in obliki dovolj vidna. Še vidnejša p a  je vsekakor v 
lastnostih.
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Da lic sodita obe k isti rasi, je neposredno dokazano, k a jti če jili križam o 
med seboj, pokažejo potomci najboljše sposobnosti. T akih  v svojem dolgem 
čebelarskem življenju še nisem doživel. O d tak ih  družin  ne dobim samo jaz 
na Siciliji tr ik ra t večje donose tud i v drugih  daljn ih  deželah so ljudje prav  
to dognali. Pri nas na Siciliji čista k a rn ijk a  kot tud i druge čebelje rase iz 
h ladnejših  klim  niso odporne pro ti številnim  čebeljim  sovražnikom, (dve vrsti 
sršenov, dve vrsti voščenih moljev, najm anj dve različni vrsti čebeljih uši.) 
Celo nekoliko m anjša m akedonska čebela, kakor tud i mnogo m anjša ro
m unska stepska čebela, sta kot južn jašk i rasi odpornejši, n im ata pa na žalost 
tistega zelo dobrega orientacijskega čuta pristne karn ijke. Če postavim o panje 
preblizu skupaj, se z zaletavanjem  tako  porazgube, da p rav zap rav  ni v njih 
nobenega donosa. K rižanje med obema rasam a pa daje odporne čebele, ki se 
ne zaletavajo in imajo tud i znatno večji donos. I o je za moje jugoslovanske 
čebelarske p rija te lje  zelo važno, ker najdem o najbolj verjetno blizu grške 
meje tudi v Jugoslaviji čebele iste rase. kot so grške makedonke. Zaradi tega 
bi utegnili izvažati polog pristn ih  k arn ijk  tudi te čebele.

P ri tem si dovolim izdati neko tajnost. N a kongresu na D unaju  1956. je 
bilo tud i predavanje o čebelah Pešterske visoke planote (Sandžak, op. ur.). 
Brat Adam je le čebele tud i dobil, o n jih  p a  nismo n ik d ar več slišali. Profesor 
Senegačnik, ki je gosta požrtvovalno sprem ljal, je preizkušal te čebele tudi 
v svojem čebelnjaku — toda s popolnim  neuspehom. Poročal je o tem v Slo
venskem čebelarju, ne da bi navedel vzrok tega neuspeha. Menim danes z 
dovolj pretehtanim i razlogi, da se le čebele podobno kot m akedonke iz Grčije 
in rom unske stepne čebele močno zaletavajo zlasti pri pan jih , ki so v Slo
veniji postavljeni tesno skupaj v čebelnjakih.

Pa tud i sicer ta  čebela ne more b iti nič posebnega, kajti p red  našim  
obiskom v D ečanih so pričakovali zastopniki nem ških inštitu tov  30 m atic 
iz linijske vzreje s Peštrske visoke planote. Čebelarski m ojster na tem stojišču 
se je samo smejal in rekel: »Ali. te čebele pa niso p rav  nič vredne, ker so 
preveč rojive ter nastavijo  ogromno število m atičnikov. Mi imamo zdaj kra- 
njice. ki so veliko boljše«. Po zunanjem  videzu so bile le čebele sami križanci 
in poleg k arn ijk  smo lahko opazili veliko m anjše in deloma zelo tem ne čebele. 
Zlasti med troti je bilo mnogo zelo m ajhnih  in črnih, kakršne sem spoznal 
pred 4-0 leti v južni D alm aciji ob albanski meji. Dr. D reher je ujel letečega 
trota, ki je bil čisto rumen in velik, kot so pristni italijanski troti. Smejal sem 
se in rekel: »Tu spet lahko vidimo, kam  nas je p rip e lja la  rasna teorija«. 
Poda v tem m išm ašu sem videl tudi zelo značilno pokrito  zalego, ki jo lahko 
vidimo samo p ri m akedonskih čebelah ali vsaj p ri enem delu teh čebel.

S tem pade teorija o enotni karn ijk i, toda treba bo še nadaljn ih  in glob
ljih raziskav, preden bomo lahko stvar bolj natančno pojasnili. Ne bi še mogli 
reči, kdo ima najboljšo karnijko. Vendar pa  je nekdo, ki trd i v bavarskem  
čebelarskem  listu: D uran t p rav i o sebi in nekaterih  kolegih, da se ta  čudežna 
k arn ijk a  najde v Bavarski, brez vsake zanesljive plem enilne postaje in s 
samimi m ajhnim i čebelarstvi od enega do trideset panjev in zelo redko z več 
kakor sto p an ji na čebelarja. Vsi drugi imajo samo »približne karnijke«. 
S tem pa vendarle prizna, da je on in tud i nekdo drug p ri opazovanju če
beljih zmogljivosti na žalost dosegel največji uspeh s križanci. To ve zdaj 
A lber natančno in lahko dokaže tudi z origirialnim i pismi. D uran t si je dobil
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lota 1961. karn ijko  iz Rezije v provinci Udine. T a k arn ijk a  je b ila nam enjena 
Rudolfu Jacobiju v Nemško dem okratično republiko. Spet nekdo drug si je 
nabavil makedonsko m atico po nekem Lehm eyerju. O be k rižan i m atici, ki 
jih  je l)il vzredil Alber, sta se izkazali več let, čeprav Alber v začetku o tem 
ni nič vedel, ker ni n iti Du ra n la n iti T rinksa naravnost oskrbel s čebelami.
V resnici p a  ne v lada k ljub  rasni teoriji v nobeni deželi večji rasni kaos, 
kakor v Nemčiji, vsaj pri čebelah. O d 400 p riznan ih  plem enilnih postaj 
velike Nemčije jili je ostalo le še ducat in razen otokov v Severnem m orju 
je le kom aj k a tera  resnično zanesljiva. O dbira  po indeksu in po dlačicah ne 
jam či niti čiste rase niti velikega donosa. U radno so ugotovili predvsem  na 
Bavarskem, da je (tam vzrejena) k arn ijk a  im ela toliko m anjše donose, čim 
bolj je ustrezala p rav i standardn i karn ijk i. Zlasti z najbolj razširjenim  rodom 
so vsi čebelarji, ki od tega žive, zelo nezadovoljni. D ivji bastardi Adama 
Kelirleja zmorejo mnogo več, so pa  tako hudi, da z njimi ne morejo delati 
in se vsi sosedi čebelarjev pritožujejo  p ro ti takim  mrcinam.

Med poklicnim i čebelarji je v severni Nem čiji na čelu F ritz  Baum gartner, 
s katerim  sem naprav il doslej že dve potovanji po vzhodnem bloku. Že pred  
mnogimi leti je spoznal in opustil linijsko vzrejo v najožjem  sorodstvu in jo 
spoznal za popolnom a zgrešeno. Že dolgo je križa l med seboj različne rodove 
karnijke. Jaz sem ugotovil, da so njegove številne družine vse enako močne 
in zdrave. Na svojem prvem  potovanju po Jugoslaviji smo dobili v Novem 
mestu od Antona Zupančiča p rav  lepo matico. V tekm ovanju  z 200 drugimi 
dobrimi družinami je zmagala ona z  58 kilogrami medu po trikratnem pre- 

„ važanju. N ajvažnejše je, da so dobile od teh 58 kg celih 18 kg na jesenski resi, 
čeprav so v Nem čiji vsi m nenja, da je k a rn ijk a  za jesensko reso (calluna) 
popolnom a neuporabna in da sploh ničesar ne prinese. K arn ijka  res ni p re 
prosta karn ijka . Sicer še p rav  ničesar ne vemo o uspehih stotin m atic-karnijk , 
ki smo jih nabrali leta 1966. P rav  gotovo pa bodo presenečenja in potem  se 
bo pokazalo, če je stoletno množično odbiro že od nekdaj in tud i danes naj
bolj sposobnih slovanskih čebelarjev že kdo prekosil z odbiro, ki je upoštevala 
zunanje znake in postranske značilnosti in vzrejo v najožjem  sorodstvu. V 
Nemčiji so vsako leto množične izgube zaradi noseme, ne samo 70 % posa
meznih čebelarstev, am pak gredo tud i cela čebelarstva k ljub vsem zdrav
ljenjem z nosemakom in fumidilom. (Fumagillinom) S tem zdravljenjem  se zlo 
samo še poslabša, ker skušam o neodporne slabiče umetno ohraniti p r i živ
ljenju in jili razširjati. Pri obravnavanju  te črevesne bolezni p a  pom agajo 
še druge tehnične napake. Med njim i je Zandrov enosatni plem enilnik med 
dvema šipam a najhu jša. Ti m ajceni, kakor pest veliki k upčk i čebel, morajo 
oboleti za nosemo pod sovražnimi m ikroklim atičnim i razm erami. K lim a je že 
itak sama po sebi nem ila, kakor v gorah. To se je pokazalo leta 1966, ko so 
na Kranjskem  in v rom unskih hrib ih  ugotovili, da so bile vse čebele v teh 
plemeni In ikih nosemave.

Kam bomo prišli torej z vsemi temi krči? Zdaj že več let vemo, da ustvarja  
drobcena družinica na dveh satih veliko boljšo življensko klimo in da so 
čebele mnogo bolj zdrave. Že desetletja vemo o poraznih  posledicah vzreje 
v ožjem sorodstvu pri čebelah. Vemo, da je največ plem enilnih postaj neza
nesljivih. Na katerem koli domačem stojišču z dobro čebeljo raso lahko dose
žemo z mnogo m anjšimi izdatki in trudom  boljše rezultate, če bomo tako kot
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v starih  časili neusm iljeno iztrebljali vse m anjvredne družine. Tako so delali 
v Sloveniji, ne da bi po zmotnih naukih  lažnih prerokov od ene same matice 
izpodredili stotine drugih. Tako se na široko prikažejo  v naslednjem  potom 
stvu p ri čebelah vse nevidne slabe lastnosti — in le malo v idnih dobrih 
lastnosti, ki bi jili laliko tud i druge m atice istega rodu izročile svojemu po
tomstvu.

In na kateri podlagi tem elji že posam ezna odbira? Dve leti si nista enaki. 
Vsak p rak tik  ve, da ista družina z isto zaznam ovano m atico kako leto odpove, 
drugo pa zmaga. Večina zmogljivosti p a  se prem ika okrog neke srednje vred
nosti, dokler čebelar kakor tud i vsak pam eten vzrejevalec ne izloči slabih 
družin. To daje potem zdravo množično odbiranje in jam či ohranitev polne 
življenske sile.

Ce mi kak  jugoslovanski p rija te lj p rav i: »Mi nimamo še organizirane 
linijske vzreje,« potem  mu povem jaz tako kot leta 1956. na D unaju nekemu 
obiskovalcu in štitu ta : »Bodite veseli, da  svoje dobre čebelje rase niste še prav  
nič pokvarili.«!

In  ko bi me danes spet kdo vprašal, kot Adam Kehrle leta 1950. kdo ima 
najboljšo karnijko, potem  bi mu jaz spet odgovoril tako kot tak ra t: »Jugo
slavija!«

Prevedel Edi Senegačnik

ZUSS AMMENF ASSUN G

Urednikova pripomba: Slovenski vzrejevalci m atic smo torej le hodili po p ra \ i 
poti, ker m atic in trotov različnih rus nismo med seboj križali, am pak smo od n a j
boljšega odbirali le najboljše. P repričan sein, da im am o v svojih čebelnjakih odlične 
čebelje družine, ki jih bo treba zdaj poiskati in potem vzrejati od njih. Tako bomo 
prav  gotovo prišli do najboljših  in izbranih  rodov. Več o tem pa v prihodnjih 
številkah.

D er w cltberünihte italienische Im ker und Züchter Alber behandelt in seinem 
A rtikel »Wer h a t die beste Carnica« die Frage, wo diese Biene zu finden sei. Er 
ist überzeugt, dass dieses Land Jugoslaw ien ist. E r beschreibt vier G raubienenrassen.

1. echte O riginalcarnica aus Slowenien; (3)
2. rum änische Steppenbiene aus B ukarest; (5)
3. mazedonische Biene aus N ord-G riechenland; (7)
4. nieder-österreichesche Biene von Sklenar (47).
D urch die von ihm entw ickelte Methode, die sogenannte Fotobiom etrie, isl 

ihm die fotografische A ufnahm e und Vermessung der lebenden Bienen gelungen. So 
kann  er je tzt die Bienen genau zehnfach vergrössern und dadurch w erden die oft 
so sehr grossen U nterschiede n icht nu r gesehen, sonder auch nachgemessen. D er Autor 
hatte  sich d a fü r eine kostspielige A usrüstung angeschafft und dazu m ehrere Q eräte 
auch selber zusam m engestellt. Jedes N egativ zeigt neben der Biene auch den 
m itfo tografierten  M asstab. Alle diese Bienen, die er beobachtet hat, stam m en aus 
dem U rsprungsland, w urden aber in Sizilien au f demselben Stande, also un ter den 
gleichen Um welteinflüssen erbrütet. Alle vier grauen Bienenrassen haben ungefähr 
den gleichen Cubitalindex, was m an auch auf den Bildern deutlich sehen kann. Ms 
g ib t aber doch Unterschiede in Grösse in  Form , aber noch deutlichere im Verhalten.

W enn diese Bassen zussam engekreuzt werden, dann erfolgen die w eitaus besten 
Leistungsvölker. Tn seinem langen Im kerleben hatte  der Züchter A lber bessere nie 
gahabt. Von solchen Völkern bekom mt nicht nu r er in Sicilien den dreifachen E rtrag , 
sondern auch die Tinker in den weitabliegenden Ländern, die dieselbe E rfahrung
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haben. D ie reine C arn ica und auch andere Bienenrussen aus kühlerem  Klima sind 
nich gegen die vielen Bienenfeinde w iderstand fähig. (Zwei H ornissarten, zwei 
W achsm ottenarten, m indestens zwei verschiedene Lausarten.)

Der A utor wendet sich 111111 gegen die deutsche Rassentheorie und sagt, dass in  
keinem Lande grösseres Rassenchaos als in D eutschland herrsche. Er verurteilt die 
bishe rigen Zuchtm ethoden in  diesem Lande, insbesondere aber die Inzucht. Aber 
lassen w ir nun den erfahrenen Züchter A lber selber sprechen. Seine Feststellungen 
sind für unsere slowenischen Im ker, w ahrscheinlich aber auch lü r  andere, so interessant, 
dass m an sie n icht übergehen kann. D eshalb werden wir sie w ortgetreu wiedergeben:

• Unter den Berufsiinkern steht in N ord-D eutschland an der Spitze F ritz  Baum 
garten, m it dem ich nun schon zwei Reisen durch den O stblock gem acht habe. Seit 
vielen Jah ren  ha t er die L inienzucht in engster V erw andtschaft als Ursache sicheren 
Unterganges erkann t und aufgegeben. Er kreuzte schon lange unter guten CARN1CA- 
Stümmcn und ich fand  seine vielen Völker alle gleichmüssig sta rk  und gesund. Von 
unserer ersten Reise durch Jugoslaw ien nahm en w ir aus Novo mesto von A. Zupančič 
eine schöne Königin mit. Gegen 200 andere gute Völker siegte sie m it 58 kg  Honig 
nach dreifacher W anderung. Dus W ichtigste ist, dass von diesen 58 kg ganze 18 kg 
aus der Heide stam m ten, trotzdem  in D eutschland alle einverstanden sind, dass die 
CARNICA in der H eidetracht (Calluna) ganz unb rauchbar ist und überhaup t keinen 
E rtrag  gibt. C arn ica ist n icht einfach C arnica. Noch weiss m an nichts von den Er
gebnissen der H underte von »CARNICAc-Königinnen, die 1966 gesamm elt wurden, 
über es w ird einige Ü berraschungen geben und dann  w ird sich zeigen, ob die hundert
jährige Massenauslese besonders der seit je und  heute noch tüchtigsten slawischen 
Im ker w irklich übertroffen  w ird von der Auslese auf äussere ganz nebensächliche 
Merkmale und Zucht in engster V erw andtschaft. In D eutschland gehen alljährlich  
m assenhaft Bienenvölker an Nosema zugrunde, n icht selten 70 % des ganzen Standes 
und m itun ter ganze grosse Stände, trotz aller Kuren m it Nosemack und Fum idil 
(Fumagillin). Mit diesen Kuren w ird das Übel n u r verschlim m ert, weil die nicht 
lebensfähigen Schw ächlinge künstlich am Leben erhalten werden und sic h vermehren. 
Beim U berhandnelim en dieser D arm seuche helfen noch undere technische Fehler mit, 
un ter denen der von Professor Zander eingeführte E inw abenkasten zwischen G las
scheiben einer der ärgsten ist. Diese kleinen faustgrössen H äuflein Bienen müssen 
un ter feindseligen kleinklim atischen V erhältnissen umso sicherer nosem akrank werden, 
als das Klim a an sich schon rauh ist, wie im Gebirge. Das bestätigte sich auch 1966, 
als nur in K rain und in den rum änischen Bergen die aus solchen G laskästchen ge
holten Bienen sich als nosem ainfiziert erwiesen.

Wo kommen w ir hin m it allem diesem K ram pf? Seit vielen Jah ren  wissen wir 
nun, dass schon ein winziges Zweiwabenvölkchen viel besseres K leinklim a erzeugen 
kann  und die Bienen gesünder sind. Seit Jahrzehnten  wissen w ir von den verheerenden 
Folgen- der Inzucht bei Bienen. W ir wissen, dass die meisten Landbelegstellen so 
unsicher sind, dass m an auf einem beliebigen Heim stand besonders im H eim atgebiet 
einer Bienenrasse m it viel weniger Auslagen und Miihe bessere Erfolge erzielt, solange 
wie seit U rzeiten alle m inderw ertigen Völker unbarm herzig  ausgem erzt werden, wie 
z. B. in Slowenien, ohne aber nach der Irrleh re  falscher P ropheten von einer einzigen 
M utter hunderte von Bienenköniginnen zu züchten, so dass in der nächsten Folge über 
ihre Söhne eine weite V erbreitung aller unsichtbaren schlechten Eigenschaften ei 111ritt 
— gegenüber wenigen sichtbaren guten Eigenschaften, die auch andere B ienenm ütter 
des gleichen Standes hätten  weitergeben können.

Und auf welcher G rundlage steht schon die Einzelauslese? Kein Jah r ist gleich 
dem anderen. Jeder P rak tike r weiss, dass ein und dasselbe Volk m it der gleichen 
gezeichneten M utter in einem Jah r versagen und im nächsten siegen kann. Die 
meisten aber bewegen sich 11111 einen M ittelwert, solange der Im ker wie jeder ver
nünftige Züchter die w irklichen Versager ausscheidet. Das gibt eine gesunde Massen
auslese und garan tiert die E rha ltung  voller Lebenskraft. W enn m ir ein jugoslaw ischer 
Freund sagt: ,W ir haben noch keine organisierte L inienzucht’, dann sage ich ihm 
wie im Jah re  1956 in Wien einem Besucher des Institutes: »Seien Sie froh, dass sie 
an Ih rer guten Rasse noch nichts verdorben haben!«

Und wenn mich heute jem and wieder fragt, wie Adam K chrle 1950: ,Wer ha t 
•lie beste CA RNICA ?“, so antw orte ich wieder wie dam als: > Jugoslawien!
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Če b e l a r j e v o  d e l o  v  f e b r u a r j u
V I R M A S A N

Naši p redn ik i še niso imeli ne rad ia  ne televizije, ki bi jim  vsako uro 
napovedovala vreme. Imeli pa  so dober spomin na razne vremenske pojave, 
na lunine spremembe in nekatere godove v letu. T i so jim  bili, bi rekel, kolikor 
toliko zanesljivi napovedovalci, ki še tud i danes veljajo. Med take so šteli 
v februarju  dva. P rvi je bil sv. V alentin 14. v mesecu. Ta čas se navadno že

Ob kakem sončnem in vetrovnem dnevu moramo pozimi vlažne ali mokre slainnice 
posušiti. Nič ni bolj škodljivo za čebeljo družino kot vlaga v panju.

kolikor toliko ogreje, zato pravijo , da im a Valentin ključ od korenin, ker se 
začne narava p rebu jati.

Drugi je sv. M alija — 24. v mesecu. T ak ra t se že toliko oiopli, da poka 
led, če je. Zato pravijo , da M atija led razbija, če ga ni, ga naredi. Naj misli 
kdo, k a r liočc, lahko me im a za starokopitneža, tudi jaz še držim  na ir 
svetnike. Živim v narav i in stalno opazujem  pojave, zato iz izkušnje vem. 
da so dostik rat bolj zanesljivi kot vse radijske in televizijske napovedi.

Težko je mesec p re j napovedati, kaj 1k> lahko delal čebelar p ri čebelah. 
R ačunati moramo zm eraj na najboljše, saj slabo samo pride. K ljub tem u bom 
skušal dati nekaj navodil za februar. Koliko jih  bo mogoče opraviti, bo pač 
odvisno od vremena.
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Čebelar tudi pozimi ni brez dela. Sneg pred čebelnjakom moramo odkidati, okolico pa 
posuti z žaganjem, senenim drobirjem itd., da nam čebele ne bodo padale v sneg.

Letošnja zima nam  dosedaj ni prizanesla. Začela se je mesec prezgodaj. 
Snega ni bilo preveč, ravno dosti za mraz. Ta je držal cel mesec. Bilo ga je
kar dosti, posebno za stare kosti, ki se n a jra je  drže tople peči. Za božič je
sneg skopnel in čebele so imele en izletni dan. Za novo leto smo zopet dobili 
novo debelo snežno odejo, ki nam  bo zopet prinesla hu jši mraz. Še bodo 
morali počivati čebele in čebelarji. Posebno za čebele je ta mesec najbolje, 
da še ne izletavajo, ker še nim ajo zunaj kaj iskati. O b prim erni h ran i se
najbolje počutijo, če jih nič ne moti.

F eb ru a rja  nastanejo že večje spremembe. D an sc daljša  in tud i sonce 
je že močnejše. Če je brez snega, je opoldan na soncu že k ar prijetno. Tudi 
čebele rade izkoristijo to toploto in če je vsaj 10° C, tudi veselo izletavajo. Ker 
imajo družine, če so v redu, že tudi nekaj zalege, jili lahko opazujemo, ko že 
iščejo vodo. Če tra ja  lepo toplo vreme dalj časa, km alu opazimo že tud i prvo 
obnožino. To dobe na jp re j na leski in k jer cvete teloh, tud i na  njem. Na 
sončnih bregovih se km alu pokažejo zvončki in tud i prvi pom ladni žafran  
že nudi obnožino. To so najlepši trenu tk i za čebelarja, ko opazuje živahno 
vrvenje pred  panji. Tu naj natančno opazuje vsak pan j, ker že na bradi 
spozna, kako je z njim . Če je panj v redu, se čebele lepo praše, p rinašajo  
obnožino in po končanem  letu se lepo uniire. Brezm atičnega poznam o po ne
mirnem letu in tud i zvečer se dolgo ne umiri. Takem u revežu moramo čim prej 
pom agati. A m pak kako? Če je panj živalen in im a zadosti hrane, mu dodamo 
rezervno družino iz prašilčka. Prazno satje odstranim o, medeno preložimo
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ob stran  in v sredino damo celo družino z m atico in čebelami. Panj zopet 
toplo odenemo in pustim o lepo v m iru. To delo opravim o čim hitreje, da se 
preveč ne ohladi, ker im a že zalego. Zato potrebuje toploto in mir.

P an ju , ki je zarad i brezm atičnosti zelo oslabel, ne bomo daja li nove d ru 
žinice, ker se ne splača. Takega dodamo kakem u močnemu panju . N ajbolje je, 
da družino pomaknemo k eni steni in k drugi dodamo osirotelo. Ta način je 
najboljši, ker se počasi sprijaznijo . Moramo p a  vse take panje pustiti nekaj 
časa popolnom a v m iru in ne smemo stikati po njih. Sami bodo pokazali na 
bradi, če so v redu.

Še na nekaj bi rad  opozoril. Zgodi se, da zazimimo kak  p an j s skromno 
zimsko zalogo. Včasih so se čebelarji držali p ravila , da je pan j dober za

Ce so slamnice mokre, jih takole posušimo na soncu, prav tako tudi panjska vratca.

prezim ovanje, če ima vsaj do svečnice hrane. T ak ra t mu bo lahko že dodal. 
Resnica p a  je, da za svečnico vemo, kdaj bo, tega pa  ne, če bo mogoče dati. 
Zato ra jš i že jeseni dodamo toliko, da bo do pom ladi dosti. Če imamo kak 
tak  pan j. o katerem  dvomimo, da bo ostal, mu zamenjam o prazen sat z me
denim. Skrben čebelar ima poleg rezerve v loncu tu d i nekaj m edenih satov 
v rezervi za vsak prim er. Svarim  pa vas, da ne začnete d a ja ti čebelam tekoče 
hrane. Res, da im ajo še zalego in rabijo  vodo, vendar je še prezgodaj za 
dražilno p itanje. Pomnite, da smo takorekoč še sredi zime in da bosta

» . . .  še sever in b u rja  bučala, 
p rinesla nam  še m raz in sneg, 
čebelca se tru d n a  domov bo vračala; 
če v sneg ne omahne, pade na led.«

Staro kmečko pravilo, »da M atija led razbija, če ga ni, ga naredi,« rado 
drži. Morda je bilo p re j lepo toplo vreme in so m atice že zalegle, zlasti če 
jim  je še čebelar k a j pomagal. Če nastane zdaj za daljši čas hladno vreme, 
da ne morejo izletavati po vodo, bo vse to več škodovalo, kot koristilo. Znani 
so mi prim eri, ko so čebelarji začeli p ita ti že februarja , misleč, da bodo imeli 
čim prej močne družine. Im eli pa  so potem  v resnici slabše kot tisti, ki so
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jili pustili lepo v miru. K er so imele več zalege, so rabile več vode. Silile so 
v vsakem vrem enu iz panjev  in večinoma ostale zunaj. Zato čebelarji, pam et 
v roke in ne prezgodaj! Za p itan je  bo čas aprila , ne p re j, ker tak ra t bodo že 
tudi drugi pogoji za to.

To bi bilo v glavnem vse, k ar more in mora oziroma lahko opravi čebelar 
ta mesec p ri čebelah v čebelnjaku. N atančno jili bo pregledal in očistil šele 
pozneje, ko bodo že redno letale in bo. zadosti toplo. Sedaj potrebujejo m ir in 
zopet m ir ter toploto. Vsako nepotrebno razd iran je  gnezda in pregledovanje 
več škodi, kot koristi. P rav  vsak čebelar si želi. da bi imel spomladi čim prej 
močne družine. Zato jili ne sme m otiti, pusti naj, da gre razvoj svojo na
ravno pot.

Ta mesec je še čas, da se uredi vse drugo. Pravočasno si p rip rav i vse 
satovje, k ar bo za vosek. Če sam ne moreš ali ne znaš kuhati voska, daj satje 
k M edexu v Ljubljano, da ga zam enjajo za satnice. Ni bolj neprijetne stvari, 
če imaš že roj na veji, p a  si brez satnikov in satnic. Zato p rip rav i to že sedaj, 
ko imaš dosti časa za vse. Lahko že vdelaš žico v satnike, p ritrd iti je še ne 
smeš. To storiš tak ra t, ko vdelaš satnice vanje. Za žico je važno, da je toliko 
napeta, da lepo brni.

N A Š I  CEHOS LOVAŠ K1  P R I J A T E L J I  
NAM P I Š E J O

Spoštovani p rija te lj,
odgovorni urednik  prof. Edi Senegačnik!

Predvsem Vas in Zvezo čebelarskih organizacij ter uredništvo Sloven
skega čebelarja k ar najprisrčneje  pozdravljam .

Že več let sem naročnik Slovenskega čebelarja in zato bi mogoče lahko 
napisal nekaj stavkov tud i v slovenščini, vendar ni sigurno, da bi to bila 
res slovenščina. Zato pišem  pismo v češčini. Kot naročniki SČ smo preveč 
anonim ni, nam reč zarad i skupne nakupne organizacije »Poštne časopisne 
službe«, tako da mi vemo o vas p ri SČ, vi p a  o nas m anj, mogoče celo nič, 
oprostite, na škodo slovanske vzajem nosti, ljubezni do vašega naroda, izku
šenega ljudstva, ljubezni do vaše čudovite sivke.

Ne samo, da beremo hvalo o nji v SČ — dejansko o vaši domači čebeli — 
pač p a  tud i v našem  »Včelafstvu« in v nam dostopnih časopisih in revijah 
kot v Pčelovodstvu, G arten  und K leintierzucht, V čelaarju  i. dr., k jer po p ra 
vici dobro poznajo karn ijko  in njene dobre lastnosti.

Našo anonimnost smo hoteli letos prekiniti. Prosili smo Češkoslovaško 
trgovinsko banko in po neuspehu tu  še M inistrstvo za km etijstvo in prehrano  
v Pragi za sprostitev dodatnih denarnih  sredstev za nakup  pet do deset m atic 
kranjic-sivk, za tako m ajhno vsoto, da smo upali, da nam  bo M inistrstvo 
nakup dovolilo in lahko žrtvovalo tistih nekaj dinarjev. Potem smo hoteli sami 
navezati stike z vami, da ne bi s to neplanirano stvarjo  obrem enjevali usluž
bencev M inistrstva za km etijstvo, in vas prositi za sivke, oplojene na pleme- 
nil postaji Antona Janša (vašega slavnega rojaka) pod Zelenico v K ara-
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vankali, toda tud i to nam  ni uspelo. M inistrstvo nam  kratkom alo ni odgovo
rilo n iti na prvi n iti na drugi dopis, zato skušam o sam i navezati stike z vami.

In  tako opazujemo, kako se kje kakšen tujec v A ngliji, A vstraliji, Ame
riki, Nemčiji in A vstriji, p a  celo v Švici ponaša s tem, da ima vaše kran jice in 
kako se baha in se sm ehlja v svojo zaraščeno brado in črna očala ob visoki 
vrednosti karn ijke , ki je v resnici vaša. Samo mi Čehi in Slovaki imamo stalno 
polno križev vseh stopenj in odtenkov,-pa čeprav sorodni v jeziku in usodi, 
samo mi nimamo vaše čiste kranjice-sivke, pač pa  jo lahko gledamo le na 
slikah. V endar nam  je zelo žal, da vaše sivke ne moremo im enovati »naša«, 
tako kot to v srcih čutimo, ne mogoče zarad i prestiža, pač p a  zaradi b ra tstva  
in povezanosti naših narodov tako v davni preteklosti kol v polpretekli 
m onarhiji in v obeh republikah.

Kot p redstavnik  ZO (osnovne organizacije) Češkoslov. zveze čebelarjev 
v U stju  nad Labo (Usti nad  Labem), ki šteje 189 članov, in še treh ZO našega 
o kra ja  zelo dobro poznam  želje naših  članov in dvajsetih  vzrejevalcev, ki bi 
tako rad i gojili ravno slovensko kranjico, čebelo, ki se odlikuje po vaših 
čebelnjakih in v A Z-panjih, čebelo, ki se vedno bolj poplem enituje in ki je 
p riljub ljena povsod po svetu, kjerkoli jo imajo.

Trdno smo prepričan i, da sc nam  bo sčasoma sodelovanje z vam i posre
čilo. O prvem  obisku (z Moravske) smo bra li v SC. Sicer pa, saj smo tako 
blizu, da bi človek skoraj lahko kam en vrgel od nas k vam. Ne izgubimo 
upanja! D robne stvari nam  otežkočajo uresničenje dobrih zamisli. Tako mi 
v šestih letih ni uspelo dobiti slovensko-češki ali obratni slovar, pa  tud i zem
ljevida si ni mogoče nabaviti, čeravno bi si lahko človek le na ta  način p r i
bližal uspehe, dosežene in v veselju užival z vašim i čebelarji. Zemljevid v 
»Atlasu«, k jer je poleg L jubljane le še M aribor in p a  bližnji hrvaški Zagreb, 
štajerski G radec in T rst, ne daje možnosti, da bi človek preživljal z vam i 
»življenje kot na dlani«.

Izpolnjujem  želje svojih p rija te ljev  iz ZO in se poslužujem  novega leta 
za to, da vam v svojem imenu in v imenu članov ZO Usti nad Labem zaželim 
v letu 1968 mnogo uspehov v čebelarjenju, mnogo sreče in elana p ri vzgoji 
ljudstva in prosvetijevanju  vaših ljudi, v prospeh vsega jugoslovanskega 
naroda.

Prejm ite naše prisrčne pozdrave, vsem p rijateljem  želimo moči in zdravja.

Čchoslovaška zveza čebelarjev v U stju  nad Labo

O K T O B R S K A
L.  S T  A N E K

Rože so ovenele, 
kam  poletele 
boste, čebele, 
zdaj na medičje?

Za tabo, za tabo, striček,
med vinske griče, 
me bomo srkale 
sladko jagodičje, 
ti boš p il cviček.
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PROF.  SLAVKO R A l C

Dne 9. decem bra 1967 smo pokopali zvestega člana in prekaljenega borca 
naše čebelarske organizacije prof. Slavka Raiča. Na zadnji po ti so ga sprem ili 
številni čebelarji, p rija te lji in znanci — njegovi nekdanji d ijaki. Ob grobu 
sta se poslovila od njega predsednik  Zveze čebelarskih društev  za Slovenijo

V. Benedičič v imenu slovenskih čebelarjev in dr. J. R ihar v imenu Zavoda 
za čebelarstvo.

Prof. Slavko Raič se je rodil 25. ap rila  1883 na Gomilskem v Savinjski 
dolini. Njegov oče je bil v tem kra ju  nadučitelj. Mati je bila doma iz kmečke 
liiše. V ljudsko šolo je bodil v rojstnem  k ra ju , v gim nazijo v Celju, P tu ju  in 
Novem mestu, k jer je tud i m aturira l. Na univerzi pa  je bil v G radcu, k jer 
je štud ira l klasično jezikoslovje — latinščino in grščino. Njegovo prvo služ
beno mesto je bilo na gim naziji v M ostarju. Nato je služboval kot profesor 
šest let na celjski gim naziji in od leta 1927 dalje na gim naziji v L jubljan i 
do upokojitve.

Po gripi, k i jo je prebolel nekako pred  letom dni, se ni nič več dobro 
počutil. Tožil je, da ga noge nič več kaj ne ubogajo. K ljub temu smo ga še 
pred dvema mesecema, preden mu je ugasnilo življenje, redno videvali enkrat 
ali dvak ra t v tednu na ta jn ištvu  Zveze. Ni se ustrašil dolgih stopnic v drugo 
nadstropje. Ko p a  je p rišel v pisarno, se je rad  usedel in si odpočil. Do zad
njega se jc zanim al za našo organizacijo. Vedno je bil vesel dobrih novic in
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se je ob njili vidno zadovoljen vračal domov. Tako je v funkciji predsednika 
nadzornega odbora do k ra ja  sprem ljal delo Zveze. K ljub visoki starosti 
um rl je v 85. letu — mu ta  funkcija ni delala težav; saj se je po upokojitvi 
ves posvetil svojim čebelam in Zvezi — vrhu slovenske čebelarske organizacije.

Predsednik Zveze se je poslovil od njega z naslednjim i besedami:
»Ni se še usedla zem lja na grobu dolgoletnega urednika Slovenskega 

čebelarja V lada Rojca, že odhajaš za n jim  v večnost tud i ti, naš večkrat težko 
preizkušeni vodilni društveni delavec. Tako padajo  zadnji čas drug za drugim 
stebri slovenske čebelarske organizacije. Zadaj pa ostaja praznina, ki nam 
povzroča skrbi, kako jo bomo izpolnili. Ko sem te zadnjič obiskal bolnega 
na domu, si za trenutek  prišel k sebi. Govoriti nisi mogel več; zasvetile so 
se ti p a  oči, ko si me spoznal. V pozdrav si pom ahal z roko. Razumel sem te. 
Bil je to tvoj zadnji podrav slovenskim čebelarjem  in še posebej vrhu naše 
čebelarske organizacije, Zvezi čebelarskih društev  za Slovenijo, s katero je 
bilo tvoje življenje in delo do pozne življenjske jeseni tako tesno povezano.

Ko se danes čebelarji poslavljam o od tebe, naj v duhu s teboj še enkrat 
po bližnjici prehodim o tvojo življenjsko pot, ki je tako pom em bna za na
predek našega čebelarstva in za našo čebelarsko organizacijo.

Čebele so se ti priljub ile že kot študentu  graške univerze. O počitnicah 
si zahajal med čebelarje in si po malem tud i že začenjal čebelariti. Tvoje prvo 
službeno mesto v M ostarju ti še ni dopuščalo, da bi se posvečal tud i čebe
larstvu. Šele ko si nastopil službo profesorja na celjski gim naziji, si lahko dal 
duška tud i svoji želji po čebelarjenju. Včlanil si se v celjsko podružnico. 
S svojo delavnostjo si tako j zbudil pozornost p ri tam kajšn jih  čebelarjih in 
so te zato km alu izvolili za predsednika podružnice. Nad šest let si požrtvo
valno vodil celjsko podružnico in mnogo pripom ogel k njenemu razcvitu. 
Z branjem  tuje čebelarske literature in s prak tičn im  delom si se hitro  izpo
polnjeval in si postal km alu priznan  strokovni sodelavec tud i p ri Slovenskem 
čebelarju. Posebno skrbno si proučeval literaturo  o izločanju m ane iglavcev 
in o pomenu opraševanja kulturn ih  žuškocvetnih rastlin  po čebelah. O teh 
stvareh si veliko tud i pisal in predaval. Do pravega razm aha pa je p rišla  
tvoja čebelarska strokovnost in organizacijska sposobnost po prem estitvi v 
L jubljano leta 1927. Že prvo leto si bil izvoljen v glavni odbor Osrednjega 
čebelarskega društva. Z zavestjo odgovornosti si oprav lja l različne odbor- 
niške funkcije. Kot delegat O srednjega čebelarskega d ruštva  si se pridno 
udeleževal občnih zborov čebelarskih društev. Udeležencem si predaval in jih 
navduševal za čebelarstvo in čebelarsko organizacijo. P rišla  je vojna, ki tudi 
tebi, zavednem u Slovencu, ni prizanesla. Kot politični preganjenec si presedel 
delj časa v zaporih in nazadnje še 15 mesecev v zloglasnem taborišču D achauu. 
Toda vse to trp ljen je  te ni zlomilo in ti ni vzelo volje do dela. Po vojni si 
začel v čebelarstvu zopet delati tam , k jer te je vojna prekinila. N a jp re j v 
Čebelarski zadrugi, naslednici predvojnega čebelarskega društva, in pozneje 
p ri Zvezi čebelarskih društev  za Slovenijo. F unkcije predsednika nadzornega 
odbora, člana uredniškega odbora in p a  ta jn ika  Zveze si še v svojem 80. letu 
oprav lja l vestno in odgovorno. Bil si urednik  čebelarske knjižnice, v kateri 
je izšlo lepo delo prof. Verbiča »Vzrejajmo najboljše čebele«; v letih 1956 
do 1958 si bil sodelavec in sourednik Sodobnega čebelarstva, najizčrpnejšega 
dela v naši čebelarski literaturi. Pa ne samo kot čebelarski pisec, temveč tudi
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kol organizator si sc vedno v polni m eri zavedal dolžnosti, k i si jili imel 
z zaupano funkcijo. Ko sc je v letih 1953 in 1954 v tem eljili zam ajala naša 
čebelarska organizacija ter je šlo za njen obstoj, si kot predsednik  nadzornega 
odbora odločno in jasno zastopal interese organizacije, o čemer zgorno priča 
arhiv Zveze. Tudi tvoja zasluga je, da jc organizacija prebrodila velike težave, 
da se je v delu pom irila, tako da je danes m očnejša in trdnejša  kot kdajkoli 
v zadnjih  20 letih. Vse to imamo čebelarji danes, ko se za vedno poslavljam o 
od tebe, pred očmi. ZČDS je tvoje delo visoko cenila. P riznanje ti je izkazala 
s tem, da te je odlikovala z najvišjim  odlikovanjem  za čebelarske zasluge, ki 
ga podeljuje lahko samo Zveza, z redom Antona Janša 1. stopnje. Ko se po
slavljam  od tebe v imenu slovenskih čebelarjev, ne morem mimo tega, da se 
ne bi poslovil od tebe tud i kot človeka. P ri tebi sc v življenju pač nikoli ni 
zgodilo kaj takega, da bi se mogel uporab iti znani citat rim skega p isca P lauta 
»Homo homini lupus« — človek človeku volk. Vedno si bil le človek, vedno 
človeški — očetovski. Saino takega smo te poznali v naši čebelarski sredi, 
samo takega te opisujejo tvoji nekdanji dijaki, ki jih srečavamo. Bil si jim 
ne samo profesor, temveč tud i pravi očetovski svetovalec v njihovih življenj
skih težavah. Taki značaji so, žal, vedno bolj redki. Zato te bomo pri d ru št
venem delu v čebelarski organizaciji še toliko bolj pogrešali.

PO Č IV A J V MIRU! O H R A N ILI TE BOMO V LEPEM  SPOMINU!«

V. B.

N E P R A V I L N O  I Z K O R I Š Č A N J E  G O Z D N E  P A Š E
F R A N C  C V E T K O

Lanska gozdna paša na sm reki in hoji je bila v nekaterih  k ra jih  zelo 
obilna, saj so nekateri čebelarji kar d v ak ra t točili. Sicer pa vreme ni bilo 
najbolj ugodno za čebeljo pašo, ker je skoraj vsak tre tji dan deževalo, ko je 
hoja medila. K ljub temu so najbolje odrezali tisti čebelarji, ki so imeli dobro 
razvite družine in bili p repričan i, da hoja ne bo odrekla, četudi vreme ni 
prim erno. Posebno starejši čebelarji, ki im ajo že večletno prakso in jim je 
poznano m edenje na hoji, so se po vsakem dežju prepričali, če ni bil spral 
z drevja m alih zelenih ušic, ki povzročajo mano. Zavedali so se, da bo hoja 
tako dolgo m edila, dokler bodo na n jej m ale zelene ušice. M edenje hoje se je 
pojavilo v več gozdnih k ra jih , nekje bolj, nekje m anj izrazito, vendar pa paša 
ni bila povsod dovolj izkoriščena.

Najbolj zasedena so b ila tista  gozdna pasišča, k jer je postavil svoje če
bele stare jši večletni čebelar p rak tik . Za njim  navadno drvijo  s čebelami vsi 
čebelarski laiki, k i se še niso poučili iz knjig  ali iz čebelarskih predavanj, iz 
česa in kako nasta ja  m ana na hoji. Tako drvenje brez vsakega predhodnega 
dogovora s tistim i, ki so pasišče že zasedli, je bilo lansko leto na gornjem  Igu, 
kjer so čebelarji v eni sami vasici postavili nič m anj kot 1500 panjev 
čebel. Prve dni je bil res dober donos, pozneje pa, ko jc vsak dan naraščalo 
število panjev, je medenje padlo  na pol kilogram a na dan, potem pa po malem 
skoraj popolnoma prenehalo. Ker ni bilo več nobenega donosa, je nastalo



ropanje, ki se ga vsak čebelar boji. S tarejši in izkušeni čebelarji so že vnaprej 
to slutili, zato so odpeljali svoje čebele na  nezasedena gozdna pasišča, kjer 
medenje še ni odpovedalo.

Da bi se v bodoče ne ponavljalo  več tako grm adenje panjev  na gozdni 
pa.ši na enem mestu, bi bilo dobro, da bi čebelarska d ruštva na svojem ob
močju naredila  kataste r in določila stojišča za p ripe ljane  čebelje panje.

Seveda p r i teh določitvah ne smejo b iti čebelarska d ruštva  preveč ozko
srčna in tud i ne preveč širokogrudna. Gozdna paša  na sm reki in hoji je čisto 
nekaj drugega kakor pa akacija, kostanj ali a jda, ki dajejo medičino samo 
tak ra t, ko cvetejo. N ajbolje bi bilo, da p ri določanju tak ih  stojišč sodelujejo 
starejši čebelarji, k i imajo za tako delo izkušnje in prakso. D a pa  ne bi prišlo 
v tej zadevi s prcvaževalci do kakega tren ja , bi bilo priporočljivo, da se čebe
larji že p re j pogovorijo o tej zadevi na skupnih  sestankih in občnih zborih 
družin  in društev.

T ak  skupen posvet so imeli lani p red  hojevo pašo čebelarji iz Ilirske 
Bistrice in okolice. Pogovorili so se, kako bi izkoristili hojevo pašo na Javor
niku. K ljub m orebitni dobri paši pa  se je zelo tvegalo pustiti čebele brez 
stalnega čuvaja, ker so jim m edvedi že večkrat naprav ili veliko škodo na 
p an jih  in p r i čebelah. Im eli so skupno okrog 600 panjev, ki so jih zložili v 
precej velikem krogu na jasi blizu logarjeve hiše. Dogovorili so se z nekim 
možakom, da je p ro ti prim ernem u p lačilu  (menda 400 S din od panja) čuval 
čebele p red  medvedi. Ker je v takem  prostranem  gozdu veliko suhljadi, je 
čuvaj sredi stojišča zakuril večji, ob straneh pa  več m anjših ognjev, ki so 
vsaj delno odvračali medvede. S tražar p a  je imel za vsak prim er še veliko luč, 
sekiro in ponoči bakljo. K ljub vsej tej oprem i in vsemu ognju je medved 
neke noči poškodoval en pan j. Č uvaj ga je komaj pregnal, da ni naredil še 
večje škode. Č eprav so imeli stroške s čuvajem , p a  so bili vsi zadovoljni, saj 
so d v ak ra t dobro točili in p rišli potem  še s polnim i pan ji domov.

T aki združitvi pravim o kooperacija ali v združitv i je moč. Tega, k a r so 
dosegli om enjeni čebelarji iz Ilirske Bistrice, lic bi mogel posam eznik, ker 
sam ne hi mogel b iti vedno za čuvaja, l a  p rim er očitno dokazuje, k a j vse 
hi lahko čebelarji dosegli, če bi bili še bolj složni.

N E K A J  O G O Z D N E M  M E D U  *
1) 11. J U R I J  S E N E G A Č N I K

V prejšn jem  p redavan ju  sem na k ra tk o  obravnaval najvažnejše lastnosti 
m edu na splošno. Danes pa  bi si malo pobliže ogledali lastnosti gozdnega 
medu, p r i čemer bi se omejili na tiste vrste, ki jih  pridobivam o v Sloveniji, 
tj. na smrekov, hojev, hrastov in kostanjev med. Zadnjega moremo med vrste 
gozdnega m edu šteti le bolj zato, ker ga čebele nabira jo  v kostanjevih goz
dovih, medtem  ko je njegov izvor drugačen kot p r i p rv ih  treh.

Če pravim o smrekov, hojev in hrastov med, si pod temi pojm i ne smemo 
p redstav lja ti medu, ki bi ga neposredno v obliki medičine proizvajale ome

* Radijsko predavanje  10. januar ja  1968 ob 12,30.
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njene vrste dreves in bi ga nato čebele znosile v satje. Vedeti je treba, da 
gozdni med v pravem  pom enu besede nastane tako, da posebne ušice pijejo  
drevesni sok in ga prebavijo. S ladka tekočina, ki od prebavljenega soka 
ostane in jo ušice izločajo kot neuporabno, pada  v obliki kap ljic  na površino 
listov, iglic in vejic, pogosto pa tu d i na podrast, ki je pod drevjem. Č ebelarji 
so take mane, ki jo najdejo na podrasti, zelo veseli, ker jim  obeta dobre čase, 
zlasti še, če se po jav lja  v mesecih, ko je tako  m edenje pričakovati, tj. v jun iju  
in ju liju , redkeje pa  tud i v m aju, avgustu in m orda celo septem bru. Pogosto 
je nam reč podrast močno pokapana, a ne p rivab lja  čebel.

Koliko je m edenje gozdnega drevja opisano v davnini, mi ni znano, osebno 
pa se spom injam  slikovite prispodobe o kap ljan ju  m edičine z drevja, ki smo 
jo pred  približno tridesetim i leii čitali p ri pesniku Ovidu. P ri opisovanju 
zlate dobe človeštva, ko so še vsi ljudje bili dobri in so živeli v bratski slogi 
in razum evanju ter temu ustrezno ni bilo ne hudodelstev, p a  tud i ne tožnikov 
in sodnikov, so bogovi milostno gledali na zemljo in njene prebivalce obsipali 
z različnim i dobrinam i. Med njim i je bila tud i ta, da je med k a r v tenkih 
curk ih  p ad a l z drevja: stillabant 1 lice ničila. Č rke i v p rv ih  dveh besedah 
nam ponazarjajo  tenke curke medene mane, ki teče z igel oz. vejic, ali v vseh 
treh besedah p a  čudovito ponazarjajo  kom aj slišni zvok, ki ga taki curki 
povzročajo. Poskusite sami spustiti dobro tekoč med skoz pipico z m ajhno 
odprtino, p a  boste doživeli del tega.

Bolj kot sončno brezoblačno vreme je za gozdno medenje prim ernejše 
oblačno in soparno. Spom injam  se, da smo ob takem  vrem enu zapažali n a j
boljše donose. Zal nekatere gozdne paše, še celo p a  hojeva, močno zdesetkajo 
čebelne družine, zlasti še tam , k jer ni obenem dovolj cvetlične paše, na 
kateri bi čebele dobivale za zalego prepotrebni cvetni prah.

Gozdni med se v nekaterih  lastnostih razliku je od cvetličnih vrst. Sku
šajmo si sedaj ogledati, kakšen je p ravzap rav  sestav gozdnega medu.

Sveža m ana, ki jo izločajo ušice, je navadno vodena, b istra tekočina, ki 
vsebuje od 5—18%' suhe snovi in ima specifično težo od 1.0 do 1,3. V zadnjih 
let ill so o nastanku m ane dognali nekaj novih dejstev. Medtem ko so svojčas 
domnevali, da ušice iz drevesnega soka poberejo predvsem  dušičnate snovi, 
ki naj bi jili porabile za izgradnjo lastnih beljakovin, kažejo današn ji poskusi, 
da je dušičnatih  snovi v m ani skoro p rav  toliko kot v naravnem  dnevesnem 
soku, pač p a  je često bistveno sprem enjen sestav sladkorjev. Pogosto nam reč 
v drevesni m ani najdem o sladkorje, ki so nastali šele v prebavnem  trak tu  
ušic p r i presnovi drevesnega soka. Celokupni dušik v m ani znaša od 0,2 do 
1,8%' suhe snovi in večinoma p rip ad a  am inskim  kislinam  in amidom. Pri 
cvetličnih vrstah  m edu je dušičnatih  snovi m anj. Suha snov m edičine obstoji 
v glavnem iz ogljikovih hidratov, med katerim i so najvažnejši glukoza, fru k 
toza, saharoza in melecitoza.

Gozdni med se od cvetličnega razlikuje ponavadi že po svoji barvi, ki 
je tem nejša in včasi skoro črna. Delno povzročtijo to barvo m ineralne snovi, 
ki jih  je v gozdnem medu dva do tr ik ra t več kot v cvetličnem, delno pa  
povzročajo tem nejšo barvo večje količine am inskih kislin, ki reagirajo z glu
kozo, p ri čemer nastanejo temno obarvane snovi. Zaradi večje količine ru d 
ninskih snovi in am inskih kislin je gozdni med bolj kvaliteten  kot cvetlični in
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zato vedno tud i dražji. Za gozdni med je v tujini veliko interesentov in pri 
p rodaji ni nobenih težav.

Količina prostih organskih kislin je v gozdnem medu običajno večja kot 
v cvetličnem. Specifična prevodnost za električni tok je v gozdnem medu 
dva do tr ik ra t večja kot v cvetličnem, k a r je p rip isovati večjim količinam 
m ineralnih snovi.

Sladkorni sestav gozdnih medov sc nekoliko razlikuje od sestava p ri cvet
ličnih vrstah. Zelo velike so razlike v količini tako imenovanega invertnega 
sladkorja, tj. ekvim olarne m ešanice glukoze in fruktoze. Med tem ko je v 
cvetličnih medovih od 57—62 %1 suhe snovi, odpade na invertni sladkor v 
gozdnih v rstah  več, in sicer od 69—89 %\

Ta razlika je tako značilna, da se pri kem ijskih analizah iz količine in
vertnega sladkorja da ugotoviti delež cvetličnega medu v mešanici z gozdnim 
medom. R azm erje fruktoza: glukoza se v gozdnih medovih giblje v intervalu 
od 1,3 do 1,6 s srednjo vrednostjo okrog 1,3, medtem ko p ri cvetličnih vrstah 
običajno ne presega 1,2. To razm erje vpliva tud i na tekočnost medu. Med, ki 
im a več fruktoze, k ristaliz ira  bolj počasi, včasi celo po več letih, čc seveda 
ni shranjen p ri pren izk ih  tem peraturah . Vrste medu, ki imajo več glukoze 
kot fruktoze, pa včasih kristaliz irajo  že v satovju. Skupna količina sladkorjev 
v gozdnih medovih je običajno višja kol v cvetličnih. Poleg invertnega slad
korja in že omenjenega trsnega sladkorja in melecitoze najdem o v gozdnih 
medovih še fruktonultozo, maltozo in nekatere visokom olekularne oligosa- 
haride. Po količini trsnega sladkorja se gozdni med ne razliku je od cvetličnega, 
pač p a  vsebuje znatno več maltoze, ki so jo včasi našli tud i do 20 %\ v po
vprečju  od 4 do 9 %1. Melec.itozo najdem o samo v gozdnih medovih, ne pa  tudi 
v cvetličnih. N jena količina znaša od 8—11%!, včasi pa se njen odstotek 
dvigne celo do 28 %' celotnega sladkorja v medu. Melecitoza zelo naglo k rista
lizira in njeni kristali lahko služijo tudi kot jed ra za kristalizacijo  glukoze 
v medu, k a r povzroči naglo strd itev  medu. Če se to zgodi že v satovju, medu 
ni mogoče izločiti. Zanimivo je, da najdem o melecitozo le v medečini, ki jo 
proizvajajo  nekatere ušice, n ikakor pa ne p ri vseh povzročiteljih drevesne 
mane. O dtod potem  razlika v kristalizacijski sposobnosti posam eznih gozdnih 
medov, ki izvirajo celo iz istega kra ja . Če je eno leto mogoče med brez težave 
iztočiti, naslednje leto pa  ne, je vzrok samo pri različnih proizvajalcih sladke 
mane, od katerih  eni izločajo melecitozo, drugi p a  ne.

O pažan ja, da je za čebele prezim ovanje na medovih z melecitozo nevarno, 
sicer držijo, le da je vzrok drugačen kot so do sedaj mislili. Melecitozo čebele 
s svojimi prebavnim i ferm enti lahko presnavljajo  in izkoriščajo za hrano. 
Neprebavljivosti torej ni in ne more biti vzrok um iranja, pač p a  čebelam v 
zimski dobi v panjih  p rim anjku je  vode. s katero bi trde kristale melecitoznega 
medu lahko raztap lja le  in izkoriščale za hrano. Pako so dobesedno lačne in 
žejne ob polnih satih.

Visokomolekularne ogljikove h idrate , ki so v m edu poleg že navedenih 
sladkornih snovi, so svojčas imenovali dekstrine. Zadnje preiskave so poka
zale, da to niso dekstrini, m arveč snovi, ki so nastale p ri presnovi ogljikovih 
h idratov iz medičine. Na splošno je teh »dekstrinov« v gozdnih medovih več 
kot v cvetličnih.
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Ferm enti gozdnih med o v so podobni kot v cvetličnih vrstah. Medlem ko 
v zadnjih  najdem o p ri m ikroskopskih preiskavah tud i zrnca cvetnega pralni, 
ki je od cvetlice do cvetlice drugačen, p'a v pravem  gozdnem m edu cvetnega 
p rahu  ni. Zelo pogosto najdem o v njem  celice zelenih alg in spore nekaterih  
glivic.

Ol) koncu še nekaj besed o koslanjevem  medu. K er ga nabirajo  čebele 
v kostanjevih gozdovih, ga prištevajo  nekateri h gozdnim medovom, vendar 
bi m orali potem h gozdnemu medu p rištevati tud i akacijevega, saj ga čebele 
največkrat nabirajo  v akacijevih gozdovih. K ostanjev med bi h gozdnim me
dovom lahko prištevali bolj zaradi njegovih sestavin kakor zarad i česa d ru 
gega, ker je to cvetlični med. P rav  tako kot vsebuje gozdni med veliko belja
kovin in rudninsk ih  snovi, velja to tud i za kostanjev med, ki v tem pogledu 
za Smrekovcem in hojevcem ne zaostaja. M anj p riljub ljen  p a  je zarad i svojega 
grenkega okusa, ki m arsikom u ne p rija . Kostanjevec p a  ima odlične bioke
mijske lastnosti. Njegovo biološko vrednost zelo jasno dokazuje spom ladansko 
dražilno krm ljenje čebeljih družin, ki se ob uživanju  tega m edu odlično 
razvijejo.

V rad ijsk ih  p redavan jih  smo o h ran iln i veredno$ti m edu že večkrat raz 
prav lja li. Kdor bi se hotel s tem še podrobneje seznaniti, naj si p riskrb i k n ji
žico »Med — naša vsakdan ja h rana in zdravilo«. Knjižico, ki stane le 3 N din, 
je izdalo trgovsko podjetje Medex ob sodelovanju Zveze čebelarskih društev 
za Slovenijo. V n jej so natančno opisane vse vrste naših  medov ter njihove 
fizikalne in kem ijske lastnosti. V knjižici je napisano vse, k a r je ugotovila 
sodobna m edicina v zadnjih  20 letih o medu. D odana ji je še zbirka receptov 
o uporabi m edu v zdravilstvu in cela vrsta  navodil za uporabo v gospodinjstvu.

ŠE V S P O M I N  V L A D U  R O J C U
P A V E L  B R I C

V prvi številki našega lista sem p reb ral vrstice, da nas je za vedno za
pustil naš ljubljeni p rija te lj Vlado Rojc. Ta novica me je zelo pretresla. 
Prosim, da se tud i čebelarsko društvo L itija  spomni tega znanega čebelarja, 
ki je živel pred  vojno v L itiji. Bil je moj največji p rija te lj in večkrat sva 
k ram lja la  o čebelah. Spoznal sem, da je imel izredno veselje do teh žuželk.

Ko sem p reb ra l žalostno novico o pokojnem  Vladu Rojcu, mi je solza 
kanila po licih in misli so mi pohitele na vse poti, ki sva jih  skupaj prehodila. 
Pred seboj sem videl nasm ejanega tovariša. Za hip sem se predram il in spo
znal, da so bile to le trenutne sanje.

Dobro sc še spom injam , kako sva šla nekoč v G abrovko in povprašal 
me je, če vem, kje bi lahko dobila malo breskev. Popeljal sem ga k mojemu 
p rija te lju  D olinarju . Ta nam a jih  je prodal 12 kilogramov. Ko sva se vračala, 
sva se mimogrede ustavila p ri Pustovem  mlinu, k jer je bila plem enilna po
staja  čebelarskega d ruštva L itija.

Č ebelarji iz litijske okolice ga bomo ohranili v trajnem  spominu kot 
dobrega in ljubeznivega tovariša.

53



H. S C H N E I D E R  IN NJ EGOVO DELO
I) R.  I. E O N K O C J A N

H. Schneider, rojen leia 1913 v Bielu, 
v francoskem  delu Švice, je še edini 
strokovnjak slare generacije, ki je delal 
skupaj z M orgcnilialerjem. Ta ga je leta 
1938 vzel k  sebi za volonterja v čebe
larski zavod v Liebcfeldu v Bernu in mu 
poveril raziskovanje pršičavosti. Tani še 
danes raziskuje pršičavost in velja poleg 
tega za velikega strokovnjaka za vzrejo 
in odbiro m atic. Njegov oče je imel 100 
panjev  in sta bila z m aterjo edina uči
telja v vasi. Zalo je razum ljivo, da je že 
kot olrok čital čebelarske knjige in je 
imel — kakor sam prav i — fanatično 
veselje do čebel. V razp rav i »Povzro
čitelj pršičavosti«, v kateri opisuje bio
logijo pršice in diagnozo te bolezni, že 
leta 1949 točno opisuje tele vzroke šir
jen ja  pršičavosti v zadnjih  letih:

I. Že v samem bistvu bolezni je 
vzrok, da  je potek bolezni zelo počasen. 
Bolezen sc v čebelji d ružini lahko raz

v ija več let, ne da bi čebelar karkoli opazil. Celo z m ikroskopsko preiskavo 
v prim erih, k ad ar se je p ršica pričela v čebelji d ružini šele širiti, ni nujno, 
da odkrijem o v vzorcu m rtvic povzročitelja, zlasti ne, če pregledam o samo 
10—20 čebel.

2. Pršičavost širijo čebelarji sami s prevažanjem  čebeljih družin  ali s 
prodajo  m atic iz okuženili k ra jev  v področja, k jer se pršičavost še ni pojavila.

3. E nkratno  zdravljenje ne zadostuje. S trokovnjak H. Schneider mi je 
lani, ko mi je nam estnik d irek torja  dr. H. Luzio Gerig omogočil enotedensko 
specializacijo v inštitu tu  v Liebcfeldu, povedal o za tiran ju  in stan ju  p rš i
čavosti tud i tole:

»Pri pregledovanju čebel mi že 6 let pom aga ga. Schaer, ki v eni uri po
stari klasični nieiodi pregleda 120 čebel. Sm atram o, da je ta  m etoda še najbolj
zanesljiva.

Glede razširjenosti pršičavosti razlikujem o dežele, v ka terih  je bila p rš i
čavost že ugotovljena, in dežele, v katerih  je še ne poznajo. Tam , k jer je bila 
ugotovljena, ne bo nikoli sama od sebe prenehala! Pršice uničimo lahko samo 
z zdravili. Ker pa je zatiran je  in uničevanje bolezni zvezano z velikim i stroški,
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moramo podvzeti vse ukrepe, da te dežele, ki pršičavosti še ne poznajo, osta
nejo obvarovane p red  njo. Sem kaj prištevam o vso Severno Ameriko, Južno 
Ameriko, Avstralijo, nordijske države, predvsem  pa skandinavske države. Tildi 
v Švici imamo takšne kraje, celo kantone, v katerih  še nikoli niso ugotovili 
pršičavosti. S trgovino in s prometom čebel so tu d i vsi ti k ra ji ogroženi.

Čebelar več let ne opazi, da so čebele pršičave. Šele ko spom ladi ali po 
končani zimi opazi, da čebelje družine um irajo in p red  p an ji na  tleh čebele 
poskakujejo, se zave, da bi utegnila b iti to pršičavost.

Pričeli smo obširne akcije zdrav ljen ja  pršičavosti s folbeksom v upanju , 
da bomo pršico zatrli. Žal se to naše upan je  ni izpolnilo. N a mnogih k ra jih  
so sc po zdravljen ju  ponavljale številne okužbe. To se je dogajalo večinoma 
tam, k jer niso vedno po predpisih  zdravili ali niso ob pravem  času pričeli. 
M nenja sem, da pričnem o z zdravljenjem  v višjih  hribovitih  k ra jih  pozneje 
kakor v dolinah z zgodnejšo klimo. T udi prekinjeno zdravljenje š tirik ra t v 
jeseni in štirik ra t spomladi ni dovedlo do ozdravljenja čebeljih družin. Po
novne pojave pršičavosti je povzročilo tud i dejstvo, da niso upoštevali 2—3 
kilom etrske zaporne cone. In  končno je krivo tud i to, da ne moremo nikoli 
vsesplošno pregledati vseh čebeljih družin. Dogajalo se je tudi, da je v starili 
pan jih  skozi šp ran je  uhaja l dim, ki bi moral ostati v n jih  najm anj dobre pol 
ure. V ečkrat se-je  zgodilo, da celo v m aju po pršici napadene čebele niso 
pomrle. V Švici je za tiran je  pršičavosti dobro organizirano in ne predstav lja  
več nobenega problema.

Menim, da v ladajo  po svetu drugačne razmere. P ri vas v Jugoslaviji so 
odkrili pršičavost samo v nekaterih  okrajih . Jugoslavija je znana dežela, od 
koder pošiljajo  m atice-karnijke. Zato je nujno, da se s strožjim i ukrepi kakor 
p ri nas v Švici za tira  pršičavost tam , k jer jo ugotovijo.«

(N adaljevanje prihodnjič.)

Popravek. V sestavku »Zdravstvena kontro la  uvoženih matic v Anglijo« se glasi 
pravilno: Iz ZDA je bilo uvoženih 600 matic in ne 6000.

Tov. Farazin, šef železniške postaje v Ribnici 
pri svojem čebelnjaku
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novice iz čehelarshcea s v e t a ,
Ameriški način čebelarenja se v tem e

ljili raz liku je  od evropskega. Č ebelarj i  
severnih p o k ra j in  Združenih držav iu 
K anade grade svoja le tna čebelars tva na  
lako imenovanih paketn ih  čebelah. To 
so suhi roji ali nare jenc i,  ki j ih  z dra- 
žilnim p i tan jem  dvignejo  do glavne 
paše do vrhunca  razvoja. Po končani j e 
senski paši uničijo  brezobzirno vse d r u 
žine, izvzemši m anjši del z najboljš im i 
maticami. Te pošljejo  na Florido ali v 
južno  Kalifornijo. P red  leti so se valile 
kolone tovarn jakov  s čebelami proti 
jugu, sedaj oprav ijo  posebna le ta la  to 
pot v n a jk ra jš e m  času.

Na pomlad se družine ob cvetenju  
pomarančevcev zgodaj razv ije jo  in od 
n jih  dobivajo zgoraj om enjene paketne 
čebele. Tik p red  glavno pašo v dom a
čem k ra ju  po tu je jo  družine zopet nazaj, 
dostik ra t  tudi nad 2000 km  daleč v ne 
pre trganem  poletu.

Tilg H. R u t tne r  v S teirischer 
Im kerbote  12/67. J. M.

Vosek v satju. Čebelarski izvedenec 
W. Löber je  naprav il  zanimiv poskus, 
da bi ugotovil količino voska v satovju.

D ne 20. maja 1964 je  dal s rednje  
močnemu pan ju  2 satnici v izdelavo. 
Vsaka je  teh ta la  po 65 g. Satnika sta 
bila dobro in vidno označena.

D ne 26. m aja sta bili satnici izdelani 
in polni sveže zaleženih jajčec. Teža je  
bila sedaj 120 g, se pravi,  da so čebele 
dodale po 55 g voska. En sat je  ostal v 
plodišču in ves čas poskusa ostal plo- 
diščni sat. D rugi sat je  prišel v medišče 
in ves čas ostal mediščni sat.

Avgusta 1964, to re j  konec prvoletnega 
zaleganja , so dali plodiščni sat v medi- 
šče, da  sc je  zalega polegla. O ba sata 
sta bila prazna, tudi brez obnožine. 
Mediščni sat je  tehtal sedaj 150 g, je  
torej v p rvem  letu pridobil 65 g (kožice 
dorastl ih  ličink in blato te r  morda ode
beljen i robovi celic). Plodiščni sa t pa 
je  teh ta l  180 g, k a r  izkazuje 115 g po- 
rastka  na  teži. Po te h tan ju  je  prišel 
plodiščni sat zopet v gnezdo, da so če
bele na n jem  prezimovale. Mediščni sat 
so varno spravili p red  veščo.

Avgusta 1965, to je  konec drugolet- 
nega zaleganja , je  tehtal plodiščni sat 
210 g in bil tako 145 g težji . Mediščni 
sat pa je  teh ta l  155 g in bil za 70 g težji 
kot p rvo tna satnica.

Avgusta 1966 je  tehtal plodiščni sat 
250 g. k a r  izkazuje za 185 g večjo težo. 
Mediščni sat je  bil težak 155 g.

Septembra 1967 ob koncu štiri le tnega 
za leganja  je  teh ta l  plodiščni sat 500 g. 
Bil je  torej za 255 g težji kot prvo tna 
satnica. Mediščni sat je  tehtal zopet 155 g.

Sedaj so sate izrezali in vsakega po
sebej raztopili.  Mediščni sat je  dal 
118 g tem norum enega voska, 20 % teže 
je  ostalo v vodi (zadelavina, kožice li
čink in pa  blato). Cisti donos voska je  
znašal 55 g. Plodiščni sat pa je  dal 105 g 
tem norjavega  voska ali 55 % skupne 
teže in 155 g suhih tropin  (45 %). Tudi 
tu je  20 % teže ostalo v vodi. Cisti donos 
voska je  bil le 40 g.

Izguba voska med mediščnim in plo- 
diščnim satom znaša 15 g in se n ah a ja  
v tropinah. Kožice, ki ostanejo od li
čink, zad ržu je jo  vosek, ki ga lahko iz
tisnemo le z velikim pritiskom.

Poskus nazorno p rikazuje ,  da imamo 
tem večjo izgubo voska, čim s ta re jše  je  
satovje. „  „

Po »Die Biene« 11/67. J. M.

Med v satju. V stari Jugoslaviji je  
m ars ika te ri  čebelar  prideloval med v 
satju , ki je  šel k a r  dobro v prodajo. 
Posebna slaščica je  bil med v belem 
deviškem sa tju .  Zelo p r ikupn i so bili 
satnički iz lipovega lesa. O prem ili  smo 
j ih  z ozkimi nas tavki in jih  po več zlo
žili v satnik. Ob dobri paši so čebele 
naglo izdelale sa t je  in ga tudi km alu  
pokrile. Taki beli satnički so bili res 
okusni in vabljivi.  Ko so hoteli n a 
predni dalmatinski čebelarji  servira ti 
svojim odjem alcem  dišeči ža jb ljev  ali 
rožmarinov med v takih satničkih, so le 
delno uspeli. Satje  je  bilo sicer lepo iz
delano, venda r  je  bilo nekam  špenasto. 
pokrovci pa  temni. Vedeli smo. da p u 
ščajo čebele pri pokrivan ju  medu zračni 
p rostor  med pokrovci in medom, zato si 
nisulo znali pojasniti n j ihovega špeha- 
stega izglcda in temnih pokrovcev.
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Rešitev je  prišiti sedaj iz Sovjetske 
zveze. V vsesplošni reform i celotnega 
sovje tskega čebelars tva  so znanstveniki 
postali pozorni na razliko medenega 
sa t ja  iz severnih  in južn ih  pokrajin . 
Tam  so pokrovci beli in sa t je  je  lepo 
sveže, tu temni pokrovci, sutje pa špe- 
has tega izgleda.

1\> natančnem  opazovanju  so dognali,  
da  čebele v južn ih  p o k ra j in ah  napolnijo  
celice do roba z medom, da se pokrov
ček n as lan ja  n an j  iu je  zaradi tega 
temnejši.

Zakaj ta razlika v pokrivan ju  mede
nega satovja? Odgovor na  to vprašan je  
so dobili šele, ko so čebele z ju g a  p re 
selili v severne kra je .  V ostrejši zimi 
se med in vosek močneje skrčita, imata 
pa  različna raztezna koeficienta. Po
krovci, ki so se držali medu, so popo
kali zarad i razlike v k rčen ju .  Zračna 
p last poil pokrovcein pa iz ravnava raz
like. To v južnih pok ra j inah  z milejšimi 
zimairfi ni potrebno. Z nadaljn im i po
skusi so dognali,  da je  lastnost takega 
pok r ivan ja  polnil medenih celic dedna 
(Gubin).

Ko smo svoje dni jem ali medeno sa tje  
iz k ran jičev  in jih polagali na kozico 
za odkrivan je ,  smo nazorno videli svoje 
p rs tne  odtise na  medenem satovju. Pa 
se n ikom ur ni u trn i la  misel, kako  to, da 
so postali p re j  tako beli pokrovci pod 
pritiskom prstov n ae n k ra t  temnejši!

J. M.

Mehanizirano čebelarstvo. Za dviganje 
medenih naklad iu za nagle posege v 
plodišča so izdelali p rak tično  in lahko 
dvigalno napravo. Za stabilnost naprave 
skrb ita  spodaj nameščeni ročici, ki sc 
pod težo b rem ena tesno prilega tlom, 
obenem pa tvorita  tudi solidno podlago 
za celotno napravo. Na treh  stoječih 
a lum inijastih  ceveh, ki so na obeh kon
cih spa jkane  s prečnicami, se pomika 
nekako  dvigalo, podobno viličarju . Ro
čici v i l iča rja  sežeta v p r i jem ne utore 
na nak ladah  in jih  stisneta. Č ebelar  pa 
na zadnji s trani z ročico poganja  zobato 
kolesje, ki p r i je m a  v us trezajoče zobce 
na  dvigalu. Tako se medišče dvigne od 
plodišča in čebelar  z lahkoto opravi po
trebne  posege, zam en ju je  nak lade ali 
v laga nove. Celotna nap rava  ima na 
spodnji strani dve gumasti kolesci, da 
jo  lahko p revažajo  od p a n ja  do panja.

Ob odvzemanju medu položi čebelar 
n a jp re j  pan jev  pokrov k a r  na tla pred

panj,  dvigne z opisanim dvigalom medi- 
šče in povezne naklado  zu naklado na 
pokrov. Z eno roko lista po satovju, z 
drugo pa s pihalno cevjo izpiha vse če
bele iz ulic kur p red  panj.  V nekaj 
t renu tk ih  je  nak lada  b rez  čebel. P ihalna 
n ap rava  je  p renosna mala bencinska 
motorka, ki s p ropele rjem  poganja  
zračni tok po ceveh do porabnega  me
sta. Po oprav ljenem  delu čebelar  nam e
sti pokrov zopet na  pan j,  čebele pa  se 
same vrnejo  v panj.

Za nak lad a n je  težkih medišč n a  tovor
n ja k e  imajo k u r  na tovorn jaku  nam e
ščene žerjave, kot j ih  imajo tovornjaki 
naših gozdnih gospodarstev / a  p revaža
n je  lesa, le da ti žer jav i  sežejo 7 m daleč 
in imajo nosilnost 150 kg, k a r  ustreza 
t rem  polnim nakladam. Šofer s pritiskom 
na dva gumba dviguje in u p rav l ja  z n a 
kladami. Tudi to delo gre naglo izpod 
rok.

Po fo toreportaži F]. Englert  
v Allg. D  Im kerze itung  11/6? J. M.

Matični mleček proti mrčesu. Znan
stveniki z univerze Munitoba v ZDA so 
ugotovili, da se iz matičnega mlečka 
lahko naprav i zelo učinkovito, p re d 
vsem pa neškodljivo zaščitno sredstvo 
proti nadležnimu mrčesu. Zc v veliki 
razredčenosti vpliva to sredstvo nega
tivno na razvoj ličinke neka te r ih  mušic. 
O d k r i t je  u tegne sprožiti proizvodnjo 
novega biološkega postopka proti n ad 
ležnim škodljivcem.

G arten  und Klein tierzucht 8/1967.
J. M.

Razvoj zalege in koruzni pelod. V če
belarskem  obratu  Gora  v Romuniji so 
ugotovili, da se pri jesenskem  p itan ju  
zelo poveča zaleganje, uko so medenemu 
testu dodali koruzni pelod. Zato so n a 
pravili poseben poskus. P rip rav i l i  so tri 
skupine po 30 enakovrednih  družin. 
P rv a  skup ina  je  dobila navadno medeno 
testo. D ruga  skupina je  dobila enako 
testo, venda r  z dodatkom 15 % konden
ziranega mleka. Za t re t jo  skupino so 
testu dodali 15 % koruznega peloda. 
Uspeh je  bil presenetl j iv . P r i  t re t j i  sku 
pini se je  pokrita  zalega povečala za 
41 % v p r im erjav i  s prvo skupino. D ruga  
skupina je  imela za 19 % več pokrite  
zalege kot prva. Vsem poskusnim d ru 
žinam so dali d v ak ra t  po 600 g testa.

Včelarstvi 6/1967 J. M.
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IZ SEJNEGA ZAPISNIKA UO ZČDS 
z dne 19. novem bra 196?

P redsedn ik  poroča:

a) Č ebela rska  šola
Zadnji občni zbor je  izglasoval med 

d rugim  važno nalogo, na j si Zveza p r i 
zadeva, da bi dobili slovenski čebelar j i  
ob 200-letnici smrti našega ro jaka  A n
tona Janše, p rvega  čebelarskega učitel ja  
na prvi čebelarski šoli, prvo čebelarsko 
šolo. Ta šola naj bo n am en jen a  resnič
nem u nap redku  slovenskih čebelarjev. 
Opis k r a j a  Brdo p ri Lukovici,  k je r  naj 
hi zgradili šolo, je  čebelar jem  znan iz 
izvlečka se jnega zapisnika v Slovenskem 
čebelarju . Izvršnemu odboru je občina 
Domžale ponudila za šolo tudi zem lj i
šča s šolskimi objekti,  in sicer Rova, 
Ožbolt, Trojica. V endar se lO  ni mogel 
odločiti za te ponudbe, k e r  zgradbe ne 
us treza jo  nam enu čebelarske šole in k e r  
ta  čas tudi še nimamo strokovnih k a 
drov in zato ob jek tov  ne bi mogli ko 
ristno uporab lja t i .  Sporazumno z občino 
Domžale in s km eti jsk im  poskusnim 
centrom Jable (to je Agronomski odde
lek Biotehnične faku lte te  v L jubljan i) ,  
ki je  ta  čas imetnik pravice uporabe 
tega zemljišča, nam  bodo to zemljišče 
odstopili brezplačno. Zemljišče u p o rab 
l ja  sedaj Turistično društvo Lukovica za 
vsakoletno p r i re ja n je  igre »Rokovnjači«. 
Čebelarsk i družini v Lukovici s n o  p i
sali. naj se sporazume s Turističnim 
društvom zaradi zakoličenja meje na 
parceli,  k a te re  en del bi v p rihodn je  
u p o rab l ja la  čebelarska šola, drugi del 
pa  Turistično društvo v Lukovici.

b) P lem enilna  posta ja  Antona Janše 
pod Zelenico

Sporazumno s čebelarskim  društvom 
v Radovljici se je  lO  odločil, da p re 
vzame to plemenilno posta jo zaradi 
n je n e  izredne lege in bo vpisana las t
ninska pravica na Zvezo čebelarskih 
društev  za Slovenijo v L jubljan i .  Pleme- 
nilna pos ta ja  bo p r ik l jučena  bodoči če
belarski šoli kot n je n  važen šolski 
objekt.  V zvezi s to odločitvijo je  Zveza 
poravnala  gradbene stroške v višini p r i 

bližno 900.000 S din. S tein je  Zveza v 
celoti po ravnala  neka j nad  2,000.400 
S d inarjev .  P r i  zavarovan ju  plemenilno 
posta je  je  bila koča ocenjena na 
4,000.000 S din. D elno je  prispevalo  li 
k r i t ju  stroškov tudi čebelarsko društvo 
v Radovljici. Vodja plemenilno posta je  
Ciril Ja len  in njegov pomočnik Ivan 
Rodman pa sta nap rav ila  vsak  nekaj 
nad 500 u r  p rostovoljnega dela. Danes 
je  pos ta ja  že dostopna z m anjšim i av to
mobili. Zaradi izredne prizadevnosti 
vodstva plemenilno posta je  in čebelar
skega druš tva  v Radovljici Zveza p r e 
hodno, dok le r  pos ta ja  ne bo začela delati 
s polno zmogljivostjo, ne bo imela po
sebnih vzdrževalnih  stroškov.

c) O prem a pisarniških prostorov
P isarn išk i  prostori so sedaj že bolj 

ali m anj dokončno oprem ljen i z novim 
pohištvom. Del pohištva je  na priporo 
čilo in posredovanje  člana IO Iva Ba
riča dobavilo podje tje  »Lesnina« za 
1,387.178 S din. To pohištvo dobi še ne 
k a te re  dodatne elemente, ki j ih  n a re 
kuje  v sakdan ja  potreba. Večje kose po
hištva (za knjižnico  in tajništvo) pa je  
dobavilo po načrtih  zasebno mizarsko 
po d je t je  za 1,793.000 S din. V sobi p re d 
sednika sta nameščena tudi dva kavča. 
N am enjena  sta za prenočevan je  p reda
va te l jev  in delegatov Zveze na  d ru š t 
venih občnih zborih, ki zaradi odda l je 
nosti s tanovan ja  ne m orejo  doseči j u 
tran j ih  v lakov oziroma avtobusov. 
P renoču je jo  pa lahko  tudi drugi čebe
la r j i  in čebelarski gostje iz zamejstva. 
To zasilno prenočišče nas je  že n e k a j 
k ra t  rešilo iz zadrege, k e r  ga drugod ni 
bilo moč dobiti. Del p isarniških  prostorov 
dajem o v souporabo pod je t ju  M arketing 
za 72.100 S din mesečno. P isarn i  na Mi
klošičevi cesti še dajem o v souporabo 
pod je tju  Medex za 40.000 S din me
sečno. Zaradi prenovitve  Medexovih 
lokalov pa dejansko  ti dve sobi ne ob
sta ja ta  več in bo treba prej ali slej skle
niti s pod je t jem  kupoproda jno  pogodbo. 
Zveza pam etno gospodari s prem oženjem  
in gleda na  to, da bi k r i la  tekoče re 
žijske stroške v čini večji m eri s teko-
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cimi dohodki in da  bi se glavnica 
up o rab l ja la  predvsem za investicije.

č) Komisija zu čebelarstvo p ri Rep. 
gospodarski zbornici

U stanov ljena  je  b ila 26. aprila  1967 
na seji Sveta za km etijs tvo  živilske 
industr i je  in zadružništva. Po tej seji 
bo razp rav l ja la  in sklepala o posebnem 
delovnem program u Zveza. Sklicana bo 
se ja  komisije, na ka te r i  bodo predlo
žili program, da  bi se za njegovo 
uresn ičen je  zagotovila sredstva. Kolikor 
vem, tudi Zbornica nima finančnih 
sredstev. N jena  naloga bo zlasti ta, da 
bo naš program  podprla  in pri oblasteh 
in družbenih  organih posredovala, da 
dobimo po trebna  sredstva. 'Predvsem pa 
se bomo morali zanesti le n a  sebe in 
na našo organizacijo. O blas t še vedno ne 
kaže p rav  nobenega zan im an ja  za čebe
larstvo. V zvezi s sp re je t jem  delovnega 
p rogram a bo Zveza spet za in te resira la  
p ris to jne  organe, da  bi nam priskočili 
na  pomoč.

d) Savez pče larsk ih  organizacij Jugo
slavije v Beogradu

Savez se n ikako r  nc zgane iz delov
nega mrtvila. O tem je  potožil tudi prof. 
dr. Ivo Tomašec, sedanji  p redsednik  
Saveza, k e r  ta jn iš tvo v Beogradu ne 
dela. Savez je  sicer našemu čebelarstvu 
potreben, k e r  nekdo  m ora predstav lja t i  
naše čebelarstvo v državnem  merilu. Še 
vedno so nam reč na delu tako imeno
vani socialistični čebelarski delavci,  ki 
j im  je  naša  organizac ija  t rn  v peti.  Ti 
še vedno dobivajo d en a rn a  sredstva od 
države pod pretvezo k rep itve  socialistič
nega čebelarstva. D ejansko  pa zavirajo  
splošni razvoj čebelarstva. Najboljši  
dokaz za to je  dejstvo, da  naše čebelar
stvo s tagnira  in zaosta ja  za čebelarstvi 
v sosednih deželah, čeprav je  včasih 
prednjačilo . Predlagam , da sporočimo 
Savezu, naj izdela osnutek  perspek tiv 
nega delovnega program a Saveza in po
sebej delovnega program a za leto 1968. 
O snutek  na j  potem pošlje Republiškim 
organizacijam. Naio na j  skliče sejo. na 
ka ter i  bi perspektivn i delovni program  
in program  za leto 1968 spreje li in 
osebno zadolžili posamezne člane odbora 
za uresn ičen je  posameznih nalog p ro 
gramov.

Predlog smo spreje li  kot sklep.

e) Navezovanje stikov s čebelarskimi 
organizacijami iz zam ejstva

V pre tek lem  letu smo imeli več obi
skov čebelar jev  iz sosednjih  držav, in 
sicer: Skupino čebelar jev  iz Slovaškc- 
Namestove, d a l je  iz Šentvida ob Glini 
te r  iz K otm are vesi na  Koroškem in iz 
Voitsberga na Zgornjem  Štajerskem. 
Tudi iz Zahodne Nemčije so nas obiskali 
š t i r je  poklicni čebelarji  iz Schwarz- 
w alda te r  pet članov predsedstva  D e
želne zveze za čebelarstvo Pfalz (Rhein 

Hessen. Vse skupine so si ogledale 
čebelarski muzej v Radovljici, turistično 
zanimive k r a je  G oren jske  in seveda tudi 
n ek a te ra  čebelarstva. Slovaški čebelarji  
so si ogledali še Posto jnsko  jamo in 
našo morsko obalo. O tvoritve pleme- 
nilne posta je  pod Zelenico so se udele
žili tudi naši znanci čebelarji  iz Av- 
st rije in Južne T irolske v Italiji.  Vsi 
obiski so potekli v prisrčnem razpolo
ženju in so doprinesli k nada l jn jem u  
u t r je v a n ju  čebelarskih  odnosov in k 
strokovnemu sodelovanju. Zelo obetajoč 
je  bil obisk predsedstva Deželne zveze 
za čebelarstvo Pfalz/Rhein-IIessen. Vod
stvo te zveze želi ustvari t i  t ra jn o  s tro
kovno sodelovanje z našo organizacijo. 
Da l)i laže ustvari li  to sodelovanje, je  
povabilo Alojza Bukovška ml. na  tr im e
sečni tečaj na n jihovo čebelarsko šolo. 
P rip rave  za obisk tega teča ja  so v teku. 
Bukovšek ml. naj bi potem sestavljal 
povezovalni člen med našo in njihovo 
čebelarsko organizacijo. Ta čas posre
d u je  predsedstvo pri d ržavnih  organih 
za dovoljen je  uvoza večjega števila 
matic iz naših k rajev .  To je  zelo važno, 
k e r  naši vzrejevalci iz jav lja jo ,  da  se 
jim sicer v zre ja  ne splača.

f) Knjiž ica »S čebelami in čebelarji  
skozi stoletja«

Zveza jo je že izdala in založila v 
1000 izvodih.

g) XXI. Mednarodni čebelarski kon 
gres v M ary landu  v ZDA

Na stroške trgovskega p o d je t ja  Mcdex 
se je  udeležil predsednik  Zveze navede
nega kongresa  v Ameriki. Obudil in 
utrdil je  sta ra  poznanstva te r  navezal 
nove stike. Dejs tvo  je, da  je  naša čebela 
in organizacija  v m ednarodnem  čebelar
skem svetu, zlasti v S rednji  Evropi, 
precej poznana in uživa ugled. Za našo 
organizacijo  sta pomembni na  kongresu 
predvsem  tile ugotovitvi:
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1. Dr. Böttcher, d irek to r  čebelarskega 
inšt itu ta  v Erlangenu, je  rekel, da se 
.širi o naši čebeli po Nemčiji dober glas. 
O ce n ju je jo  jo  kot enakovredno  av s t r i j 
ski, medtem ko sc matice z B alkana 
niso obnesle.

2. V zvezi z našim delovnim p ro g ra 
mom za 200-letno obdobje de lovan ja  in 
smrti Antona Janša  na  D una ju  išče ta 
čas se k re ta r  avs tr i jske  zveze čebelar jev  
F ran c  B rückne r  originalni dek re t  cesa
rice M. Terezije .  V arh ivu  deželne vlade 
za Nižje A vstr ijsko  na D u n a ju  so našli 
o r iginalne risbe Antonu Janše. Kot smo 
se pogovorili,  bo sodelovala pri tem p ro 
gramu tndi D okum entac ijska  cen tra la  
Apimondije in bodo dobile spominske 
proslave mednarodni značaj.

Razprava:
Jožko Šlander, Celje, vp raša  glede 

plem enitve matic na Zelenici. Predsed
nik pojasni,  da ta čas ni nobenih ovir 
in da jih  vsak čebelar  lahko pošlje tja.

Ludvik Racman, Badečc, vpraša, če 
bodo sprašene matice naprodaj.  Da.

G ab r i ja n  Niko, Kočevje, vpraša  glede 
plem enilne posta je  Pustov mlin.

Janko  Marlot, G rosuplje,  po ja sn ju je ,  
da  bo ta  posta ja  za nižinski — dolenjski 
različek k ra n jsk e  sivke.

Ad 2.
Vodja opazovalnih posta j o gozdnem 

medenju  ing. F ranček  Šivic je  dal pis
meno poročilo naknadno. Med sejo pa 
sc je  posvetoval in d a ja l  n a d a l jn ja  na 
vodila posameznim zastopnikom društev  
oziroma opazovalnic. M an jka jo  zastop
niki opazovalnic: Snežnik, P lan ina  in 
Šoštanj.

Ad 3.
P redsednik  p rebe re  delovni p rogram  

Zveze z dodatkom (točke I.—Vlil.). Vsak 
odbornik  dobi po en izvod.

Anton Verbič, L jub l jana ,  predlaga, da 
moramo doseči 7000 članov-čebelarjev.

Jožko Šlander, Celje, se s t r in ja  s p red 
logom, ki je  v osnutku programa, tj. 
6000 članov. Skušali pa bomo plan  p re 
seči in organizirali “000 članov.

Ludvik Racman, Radeče, predlaga, da 
sp re jm ejo  podoben delovni program vsa 
druš tva  na  pr ihodn jih  občnih zborih.

Ad 4.
P redsednik  poroča, da so imeli se

s tanke in se konsti tu ira li  nas lednji  po
speševalni odseki:

1. O dsek za vzre jo  in selekcijo. Vodja 
prof. Edi Senegačnik bo pismeno n a
knadno  poročal.  Danes pove, da je  p r a 
vilnik za vzre jo  že p r ip rav ljen .  Odsek 
bi sistematično odbiral od dobrih rodov 
najboljše .

Te bomo preizkušali.  Z aenkra t p o tre 
bu jem o za odkup družin  približno 
200.000 S din. P r ihodn je  leto bodo iz
brani že prvi rodovi, ki dobijo  svoje 
oznake.

Prof. Edi Senegačnik d a l je  poroča, da 
svetovnoznani vzre jeva lec  A lber iz 
Messine na  Siciliji zlasti hvali naše do
len jske matice. Prosili ga bomo za 
sodelovanje pri naši vzreji.  Tudi Ncmci 
vzpore ja jo  naše goren jske  k a rn i jk e  z 
avstrijskim i, k je r  že več let organiz irano 
odbira jo  in to z državno pomočjo.

Zelenica bo že p r ihodn je  leto po za
slugi dveh požrtvovalnih vodij Ja lna in 
Rodm ana pokazala rezultate.  Zaslužita 
našo vsestransko pomoč. Tudi Anton 
D ražum erič  bo dobro organiziral pleme- 
nilno posta jo  Pustov mlin p ri  Litiji za 
po trebe dolenjskih  čebelarjev . Alojz 
Bukovšek st. in ml. dobro vodita pleme- 
menišče na Golem brdu.

F rance  Guna, Zagorje, predlaga, da 
s trokovn jak  napiše do p r ihodn je  sezone 
poljudno, k ra tk o  in jasno  navodilo, 
nekak  pr iročn ik  za vzre jo  matic. Dose
d a n ja  navodila v knjig i in v Č ebelar ju  
so prekom plic irana in preučena  za n a 
vadne čebelarje .

Anton Verbič, L jub ljana ,  podpre p red 
log Gune in ugotavlja ,  da sta v zre ja  in 
odbira p ri nas zelo nujni.

Sklep: IO Zveze naj predlog obeh 
skuša izvršiti.

2. Komisija za za t i ran je  čebeljih  bo
lezni. — Poleg naših članov Valentina 
Benedičiča, S taneta Petelina. Justine Ba- 
ta jeve  in Maksa Avšiča sta še dr. Nežka 
Snoj z V ete r inarskega  oddelka Bioteh
nične fakultete  in dr. Karel Gošler z 
Republiškega ve ter inarskega  inšpekto
rata.

Komisija sc je  prvič sestala dne 17. no
vem bra  1967 in nap rav ila  tale delovni 
program:

a) Izdelati je  t reba  poslovnik o zd rav 
stvenem nadzoru p lemenilnih postaj.

b) O rganiz ira ti  j e  t reb a  letno p reven 
tivno zdrav ljen je .

c) Iz jem na tarifa za uradne  preglede 
na pršico bo 400 S din namesto 1.200 
S dinarjev .
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č) Nil predlog in jam stvo  k ra jevn ih  
preglednikov za čebelje  bolezni bodo 
občinski v e te r in a r j i  izdaja li zdravstvena 
spričevala, ve l javna  šest mesecev.

d) Republiški vete r inarsk i  zavod bo 
vsako leto organiziral po en dvodnevni 
tečaj za vodje čebelarskih  preglednikov.

c) ZČDS bo o rganiz ira la  dvodnevne 
teča je  za preglednike.

SKLEP: Zveza naj ponovno pošlje 
vlogo oziroma resolucijo na  pris to jna  
mesta, da se odpravi zakonita  odločba, 
da je pri vsakem nak lad a n ju  in raz
k ladan ju  čebel navzoč ve te r ina r  kot pri 
živini, k e r  je  to pri prevozih čebel p ra k 
tično neizvedljivo in predrago.

Zveza oziroma druš tva  naj še p r i re 
ja jo  v zimskem času teča je  za preg led
nike.

3. Odsek za narašča j in kad re  sc še 
ni sestal.

4. Odsek za prevoz in zavarovanje  se 
še ni sestal.

Vodja Sm rajc  ni navzoč. Zato se o p ra 
vičuje in da je  nek a j  pojasnil  Stane P e 
telin. Edi Senegačnik opozarja, da 
U prava za n o tran je  zadeve še ne da 
dovoljenja za prevoz čebel ob sobotah 
in nede ljah  po avtocesti.

Anton Verbič predlaga, da Zveza p rek  
Saveza v Beogradu energično in terve
nira  v te j  zadevi.

SKLEP: Zveza bo ponovno u rg ira la  
tozadevno ugodno rešitev. Čebele naj 
imajo vsaj iste prednosti  kot lahkopo- 
kvar l j ivo  blago.

Stane Petelin  iz javlja , da bo tudi Za
varovalnica Sava po končani reorgani
zaciji posredovala v te j  zadevi. H ite r  
prevoz je  n a jb o l jša  p reven tiva  proti  
zadušitvi.

5. Odsek za propagando in izlete se 
je  sestal in konstituiral.  Vodja Konrad 
Seifert ugotavlja ,  da je  za čebelarstvo 
vse prem alo  propagande v javnosti, 
zlasti pa p ri mladini. Zeli več spodbud
nih člankov v Slovenskem čebelar ju  in 
tudi v dnevnem časopisju. Priporoča 
propagando za šolske čebelnjake, kot so 
včasih bili. Učitelji naj se usposablja jo  
na posebnih tečajih  in na bodoči čebe
larski šoli. U s tanav lja jo  naj  se še n a 
d a l jn j i  šolski čebelarski k rožki in tudi 
podpirajo. Nudijo  na j  se razna učila in 
knjižnice. Knjižnica pri Zvezi na j  se 
uredi,  izpopolni in uporab lja .  Priporoča 
vsem društvom  in družinam  nabavo 
knjižice: »S čebelami in čebelar j i  skozi 
stoletja«.

Edi Senegačnik pove, da ima že nekaj 
člankov mladih čebelar jev  p r ip ra v l je 
nih za objavo.

P redsednik  pove, da je  p r ihodn je  leto 
predviden čebelarski tabor na  Zelenici. 
Predavanje o čebelars tvu na  RTV so 
in bodo še ob jav ljena  tudi v Slovenskem 
čebelarju .

Ad 5.
P redsednik  p rebe re  zbirnik poročil 20 

društev, ki so pravočasno poslala pis
mena poročila.

O prav iču je jo  se odborniki kot zastop
niki nas lednj ih  društev, ki podajo 
k r a tk a  ustna  poročila, in sicer:

a) A leksander Šumenka, Lendava — 
Bolezni ali zastrupitve  niso p r i jav ljene .  
Imeli so izlet na Madžarsko. Ogledali 
so si tamošnjo čebelarsko šolo in obi
skali neka j  čebelarjev .  Zanimiv je 
članek v 11. številki Slovenskega čebe
la rja .  Popis čebelar jev  imajo in ga poš
l je jo  do konca leta.

b) Zastopnik iz P tu ja  poroča, da so 
imeli šest p redavan j.  Žarišče bolezni je 
bilo na d ružbenem  sektorju .  P ri  14 d r u 
žinah imajo organiziranih  80 članov. 
Želijo članske izkaznice. Popis bo poslal.

c) F ran c  Češnovar — Nova Gorica: 
Po jav ila  se je  pršica. P reventivno  d im
ljen je  s folbeksom bodo izvedli, k e r  je  
to ceneje (okrog 150 S din na panj)  kot 
u radni pregled. Ta je  po znižani tarifi 
400 S din, sicer pa  1200 S din na panj.  
P red laga  ustanovitev  posebnega sklada 
za za t iran je  pršice.

č) F ran c  Mrak — Škofja Loka se o p ra 
vičuje. k e r  ni poslal poročila in ne po
pisa. Spomladi se je  pojavila pršica v 
Po ljansk i dolini. Občni zbor bo 17. d e 
cem bra 1967. Proslavili bodo 90-letnico 
člana.

d) Ludvik Kosi — Križevci pri L ju to 
m eru poroča, da so člani s svojim 
delom in prispevki zgradili čebelarski 
dom, ki bo vreden  vsaj 20 milijonov 
S dinarjev .  Za opremo jim  m a n jk a  
okrog 4 milijone S din. O bhaja li  bodo 
70-letnico. Vabijo k udeležbi. Zelo za
služen je  ta jn ik  Tgnac Topolnik. učitelj,  
ki vzgaja tudi čebelarski naraščaj.

e) Niko G ra b r i jan  — Kočevje se o p ra 
vičuje, k e r  ni poslal poročila in popisa.

f) Jožko Š lander — C elje  poroča, da 
so imeli uspelo razstavo skupno s h o r
t iku ltu rn im  društvom in re jc i malih ži
vali. Vzgajajo  več mladih čebelarjev.
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Imeli so izlet v G radec in si ogledali ta- 
mošnjo čebelarsko šolo te r  izlet v Lo
garsko dolino.

g) F rane  Resman — Radovljica, p r i 
poroča vsem čebelar jem  preventivno 
zd rav l jen je  proti pršici, in sicer z ru 
skim prepara tom , k a r  je  ba je  izvedljivo 
v 4 tednih. D im ljen je  s folbeksom, ki 
t r a j a  6 oziroma 8 tednov, je  v g o ren j
skem kotu neizvedljivo do akaci jeve 
paše. P reventivno  zd ra v l jen je  je  tudi 
dosti ceneje  kot u radn i pregledi, ki so le 
formalni in še ne zdravijo, za prevaže- 
valce pa  so obvezni.

li) Edi Senegačnik iz javlja , da bi za 
dober  čebelarski narašča j  morali skrbeti  
vsi člani,  ne le nekateri .  Čebelarski 
k rožek  na P o l jansk i  gimnaziji de lu je  
dokaj uspešno. Ignac G rom z V rhnike 
jim je  podaril  nov panj,  on pa  družino. 
Naj bi tudi drugi čebelar j i  darovali za
četnikom vsaj p raši lčke ali s ta re  panje.

i) Jožko Šlander — C elje  n a v a ja  glede 
da ro v a n ja  p an jev  in ro jev  mladim če
be la r jem  prakso  n jihovega društva. Oni 
izročajo le v u p ra v l j a n je  in koriščunjo 
čebelarskim  krožkom  pri šolah ali d r u 
žinah. Šele ko  se pr ivad i jo  čebe la r jen ju  
in se izkažejo sposobni, odstopijo za 
nizko ceno ali pa  tudi podar i jo  v last 
šolskim čebelarskim  krožkom  ali tudi 
posameznikom. U gotavlja  dalje,  da je  v 
javnosti  vse prem alo  p ropagande za po
rabo medu. N avaja, da je  samo en čla
nek v časopisu glede zdravilnosti kos ta
n jevega  medu povzročil naval kupcev v 
n jihovo poslovalnico v Celju .

j) Lojze S truna  — M aribor poroča, da 
imajo organiziranih  9 mladincev in 16 
š tudentov mladih čebelarjev .

k) Anton Verbič — L ju b l ja n a  poroča, 
da ima vpisanih že več mladih d ruž in 
skih članov.

P redsednik  pove, da več d ruštev  v p ra 
šuje, kaj  je  z regresi, s prevozi čebel 
po železnici, s s ladkorjem  za p i tan je  in 
podobno. Kaj je  z zakonom o čebelar
stvu!' Zakaj Medex ne k red it ira?  Iz
jav l ja ,  da je  Zveza že ponovno u rg ira la  
v te j  zadevi in bo še. Ko bo se ja  ali 
občni zbor Saveza v Beogradu, bo od
ločno nastopil.

Maks Gregorc iz L ju b l jan e  izjavlja,  
da  Medex no m ore kred it ira t i ,  k e r  nima 
lastnih obratn ih  sredstev, banka  pa k r e 
d ite  odteguje. Dobi le še k red ite  za 
odkupe, ne pa  za akontacije .

P redsednik  poziva, da vsa društva, ki 
še niso poslala popisov, store vse to vsaj 
do konca tega leta. Ko bodo popisi 
zbrani in vsestransko obdelani, bodo 
sum arno  ob jav ljen i  v S lovenskem čebe
la r ju  te r  časopisih doma in v zamejstvu 
in tudi v listu Apiinondijc. Tudi pred 
oblastmi in družbenimi organi bo 
možno odločneje nastopiti in zahtevati 
pomoč in p rispevke za pospeševanje 
čebelars tva in s tem km etijske  proiz
vodnje.

Ad 6.
F ranc  Cešnovar — Nova Gorica ugo

tavlja ,  da je  b ila  današn ja  se ja  zani
miva in konstruk tivna ,  le p rem alo  je  
bilo konk re tn ih  sklepov.

D alje  ugotavlja , da  je  ena  se ja  UO 
Zveze na leto premalo. Po trebne  bi bile 
dve ali tri, pa  čeprav deloma na stroške 
društev.

P redsedn ik  iz javlja , da bo IO Zveze 
o tem predlogu sklepal in ugodil p ravo
časno. Morda bo lahko odpadla običajna 
se ja  UO Zveze na  dan p red  občnim 
zbo rom.

IZVLEČEK IZ SEJNEGA ZAPISNIKA 
IO Zveze z dne 11. decembra 1967

R a z p r a v a  i n  s k l e p i

Pospeševalni odseki in komisija  za za
t i ra n je  čebeljih  bolezni so se v glavnem 
konsti tu ira li  in so neka te r i  tudi sestavili 
delovni program.

Predsedn ik  je  poročal o dobro obiska
nem rednem le tnem  občnem zboru CD 
Kočevje dne 3. decem bra 1967. D ruš tvo 
n am erav a  ustanoviti v letu 1968 opazo
valno posta jo za gozdno m eden je  v G or
skem Kotorju. IO priporoča ustanovitev 
te posta je  s pripombo, da je  t reba  to 
storiti sporazumno s CD Rijeka,  k e r  je  
Gorski Kotor v n jenem  delovnem ob
močju. Tudi CD Zagorje  je  imelo dne 
10. decem bra 1967 dobro obiskan redni 
le tni občni zbor. Iz poročil je  bilo raz
vidno, da društvo lepo dela in da  ima 
tudi s tvaren  delovni program.

Ugotovljeno je bilo, da je treba posve
titi odlikovanju zasluženim čebelarskim 
delavcem več pozornosti. Vsako podelitev 
je  treba združiti s primerno slovestnostjo.

(Dalje prihodnjič)
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ALOJZ BOGATAJ

Leta 1967 člani čebe
larske družine P redoslje  
pri K ra n ju  še dolgo ne 
bomo pozabili, saj je  
sm rt k a r  t r ik ra t  posegla 
med nas. D ne 8. m arca 
le ta  1967 je  v 6"5. letu 
nenadoma p renehalo  biti 
srce našega zvestega 
člana Alojza Bogataja. 
— Za čebelarstvo se je  

začel zanimati že v rani mladosti. Toda 
resne je  se ga je  oprijel leta 1927 in od 
ta k ra t  d a l je  je  bil tudi redni naročnik  
Slovenskega čebelarja .  V teli letili se je  
tudi za stalno naselil v Britofu pri 
K ran ju  in si zgradil lep dom.

D okler  je  bil stalno zaposlen kot 
k l jučavn iča r  v raznih  podje tjih ,  sc ni 
u tegnil  posvetiti več jem u številu čebe
ljih družin. Zato je  imel le neka j  d r u 
žin zgolj iz veselja  in l jubezni do 
čebel. Po upokojitv i si je  postavil lep 
nov čebeln jak  s 16 novimi panji .  Ni mu 
pa bilo usojeno, da bi sc mu izpolnila 
želja, da  bi vse te pan je  tudi naselil. 
Sredi vseh načrtov  mu je  p re ran o  om ah
nila roka. Zelo vneto jo deloval v o rga
nizaciji naše družine  in bil v ečk ra t  tudi 
odbornik. P rav  rad je  pomagal, k j e r  je  
bilo potrebno. Bil je  dober  tovariš.

Zato sc ga bomo vedno spominjali, 
zlasti pa  n jegovega dela v čebelarski

ANDREJ REMIC

Komaj se je  osulo 
cve tje  na  gomili poko j
nega Lojzeta, že smo 
zasuli drugo gomilo s 
cvetjem. D ne 15. aprila  
le ta  1967 je  v 73. letu 
um rl A ndre j  Rcmic, 
upokojenec, po domače 
L ončarjev  oče iz Bo- 
bovka pri K ran ju .  — 
Nekoč mi jc  zaupal, da 

je  začel čebela riti čisto slučajno leta 
1919. N ekaj pan jev  čebel mu jc  ob smrti 
zapustil bra t.  In v spomin tia b ra ta  se 
je  oprije l  čebelarstva. Čebelice jc  nato 
tako vzljubil, da ni več prenehal čebe-

lariti. Njegovo čebelarstvo ni bilo ve
liko, nikoli ni presegalo 10 panjev . H u
domušno mi je  nekoč omenil, da sc je  
v ž iv ljen ju  d v ak ra t  zaljubil:  prvič v 
dekleta ,  ki ga je  oženil, drugič pa v 
čebele. Zdaj pa  ga vsaka ljubezen po 
svoje pika.

S svojim hum orjem  in iskrenim tova
rištvom, nas je  vzpodbujal v slabih le ti
nah in tako po svoje u t r je v a l  čebelarske 
vrste. Vseskozi je  bil tudi zvest naroč
nik Slovenskega čebelarja .  D obroduš
nega in za nap redek  vnetega moža ne 
boino pozabili. Naj mirno počiva v slo
venski zemlji!

Čebelarska  d ružina P redoslje  
pri K ran ju

JANEZ KMET

K ar onemeli smo in
nismo mogli verje ti ,  pa
je  bila na žalost k ru ta  
resnica. Neizprosnu smrt 
je  zopet kosila v naših 
vrstah. Dne 17. m aja  
leta 1967 nas je  za vedno 
zapustil naš večletni 
ta jn ik  Janez Kmet iz 
Britofa pri Kran ju .  Bil 
je  slaščičarski m ojs ter  

v pokoju. — V letih po prvi svetovni
vojni si je  ob Jezerski cesti sezidal hišo
in uredil lep vrt.  Leta  1928 si je  postavil 
ličen čebeln jak , si nabavil čebele in 
tudi takoj postal naročnik  Slovenskega 
čebelarja .  Med čebelarskim i vrstami je  
bil zelo delaven in stalno v odboru naše 
čebelarske družine. Več let jc  tudi 
uspešno oprav lja l  ta jn iške  posle. Mno
gim čebelar jem  začetnikom je  p rav  on 
posredoval prvo znanje  o čebelarstvu. 
Nudil je  pomoč vsem, ki so ga prosili, 
čeprav  jc  imel že svoje zelo obširno če
belarstvo. Za zvesto in požrtvovalno 
delo v čebelarskih  vrstah  ga jo na p r e d 
log čebelarske družine P redoslje  čebe
larsko društvo K ran j leta 1966 odliko
valo z redom Antona Janša III. stopnje.

Svoje prem inule  tovariše bomo o h ra 
nili v lepem spominu!

.Čebe larska  družina P redoslje  
pri K ran ju

63



JAKOB NADLUČNIK

Vsa n a ra v a  je  n a j 
lepše cvetela, ko je  če
be la r je  CD D ravograd  
p re tres la  žalostna vest, 
da je  um rl dolgoletni 
ta jn ik  in gospodar Ja 
kob Nadlučnik. Njegovo 
ime je  tesno povezano 
z razvojem čebelarstva 
Slovenske Koroške in 
G orn je  d ravske  doline.

P oko jn i  Jakob  se je  rodil 30. aprila  
leta 1891 v Lučah v Logarski dolini. Bil 
je sin siromašnih staršev. Že le ta  1908, 
ko je  bil s ta r  17 let, je  začel čebelariti.  
L eta  1912 je  m oral na odslužen je  v o ja 
škega roka. V tem ga je  za tekla  prva 
svetovna vo jna  in moral je  služiti na 
p re j .  Bil je  na več frontah  po Evropi. 
Leta 1919 je  bil tudi borec za severno 
mejo. Vojaške sukn je  ni slekel. Postal 
je  orožnik in tako  jo  je  m oral hočeš 
nočeš z izjemo neka j časa med okupacijo  
nositi celih 39 let. Kot žandarmerijski 
stražm ojs ter  je  14 let služil v Črni gori. 
Tam  so bile silno težke razmere. Bil je 
n eš te tokra t  v živ ljenjski nevarnosti.  A 
povsod, k je r  je  bil, so bile čebele n je 
gove zveste sprem ljeva lke .  Koliko Šip- 
ta r jev  in Črnogorcev je  navdušil za če
b e la r je n je  in jim  dal po trebno znanje!

Leta 1936 se mu je  izpolnila želja, da 
je  bil kot žandarm eri jsk i  naredn ik  p re 
meščen v Dravograd, k je r  j e  ostal do 
svoje p re ran e  smrti. Ker je  svoje čebele

E ustil v Č rn i gori, si je  po prihodu v 
»ravograd kupil že prvi teden neka j 

AZ-panjev. Povezal se je  z organizacijo  
in navduševal mlade in s ta re  te r  s tem 
razš ir ja l  v rs te  čebelarjev.

K ruti okupato r  ga je  le ta  1941 v ta k 
nil v zapore in ga nato  izselil v Srbijo. 
Čebele so bile spet tiste, k i  so mu v 
težkih dnevih izseljeniš tva k ra jša le  m e
sece. Toda km alu  ga na jdem o v vrstah  
NOV. Leta 1945 se je  z ženo vrnil v 
D ravograd. Bil je  uslužbenec LM vse do 
svoje upokojitve  le ta  1950.

V D ravogradu  so bile čebele spet n je 
gova p rva  skrb. Našel je  še neka j svojih 
panjev, n ek a j  j ih  je  dokupil. Bil je  prvi 
pri u s ta n av l jan ju  podružnice čebelarske 
zadruge in pozneje pri u s ta n av l jan ju  
družin  in d ruš tva  v Slovenj Gradcu. 
Hodil je  od čebe la r ja  do čebe la r ja  in 
tako je  p redvsem  n jegova zasluga, da 
se je  ustanovila  čebelarska d ružina  in

pozneje društvo. Od leta 1950 je  bil 
vedno v ožjem odboru. Bil je  ta jnik, 
b laga jn ik  ali gospodar. P rem oženje  
d ruš tva  iu d ružine je  bilo v njegovih 
rokah na jvarne jše .  Mnogo sc je  trudil 
tudi .za š i r je n je  medovitih rastlin. Kot 
upokojenec je  bil do svoje smrti up rav 
nik doma upokojencev, ki ga je  vzorno 
vodil. Sodeloval je  tudi pri d ružbenih  
organizacijah. N eka j  let je  bil tudi p re d 
sednik občine in p redsednik  po ravna l
nega sveta.

D ne 20. jun iju  1967 smo ga ob številni 
udeležbi čebelar jev  in zastopnikov d ru ž
benih organizacij pospremili k zadnjem u 
počitku na d ravogra jsko  pokopališče. 
D ravogra jsk i  čebelar j i  ga bodo ohranili 
v tra jn em  spominu.

G ašper  Šnabl

FRANC RET AR

Pomlad je  že bila na
pragu in vijolice so se
že razcvetele, ko smo 
21. m arca 1967 spremili 
k večnemu počitku dol
goletnega in ustanov
nega člana naše o rga
nizacije F ranca  R e ta r ja  
iz Ivančne gorice, Star 
je  bil 82 let. — Pokojni 
F rance  je  čebelaril zve- 

čina s kran jič i.  Omislil si je  tudi A2-pa-
nje, ko so si ti u tira li  pot med čebelarje .
Ker pa je  bil predvsem kmet, je  imel le 
malo časa za čebelar jen je .  Zato si je  n a 
bavil le štiri velike panje. Bil je  pravi 
k ra n j ič a r  — k ran jsk i  čebelar, šegav, 
d ružaben  in velika dobričina.

P okojn ik  je  začel čebelariti,  ko je  bil 
s ta r  12 let. Rojen je  bil v Trnovcih 1885. 
leta. Tako je  čebelaril polnih 70 let.

Č ebelarsko  društvo  G rosup lje  ga je  
za njegovo nesebično sodelovanje pri 
čebelarski organizaciji ob njegovi 80-let- 
nici odlikovalo z redom A. Janše III. 
s topnje.

Č eprav  je  bil že v letih, je  prišla 
smrt po našega F ranca  vse prezgodaj.  
Bil je  tako veder  in vesel v družbi če
b e la r jev  in pri čebelarskih  prireditvah!

Mnogo znancev in čebe lar jev  je  sp re 
milo poko jn ika  k njegovemu zadnjem u 
počitku. Dobrega moža se bomo vedno 
spominjali.

J. M.
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POROČILO ZA D E C E M B E R

V začetku meseca je bilo deževno in hladno vreme. Proti sredini meseca 
je postalo nekaj dni topleje. Ni bilo več dežja, kar pa ni dolgo trajalo . Tem 
peratu ra se je zopet znižala in to je povzročilo sneženje po hribih.

Opazovalci poročajo:

Z e r o  v n i c a  - P o s t o j n a :  Prvi dve dekadi je bil p rav i zimski mraz. 
Družine so mirne.

D r a ž g o š e :  Yam želim zdravo in srečno novo leto, čebelarjem  pa še 
p rav  medeno.

R o g a t e c :  Čebele so imele 6. t. m. izlet in se otrebile. Poraba hrane je 
m ajhna.

S e l n i c a  o b  D r a v i :  V prvi dekadi je bil izlet 6. t. m. Snežna odeja 
je tra ja la  6 dni. V drugi dekadi je bilo že hladno in vetrovno. V tre tji dekadi 
jc bil izlet 24., snežna odeja jc tra ja la  21 dni. Poraba hrane zelo m ajhna.

C e z a n j e v c i - L j u t o m e r :  Leto zaključeno z zelo pičlim  uspehom.
P r o s e n j a k o v c i  - M.  S o b o t a :  Zadnji delni izlet je bil 24. D ružine 

so zdrave in prezim ujejo v redu.
I š k a  v a s :  D ružine prezim ujejo mirno. Vreme ni dopuščalo izleta.

Družine imajo polog dodane sladkorne raztopine tud i po 2 kg hojevega medu, 
ker je po končanem  krm ljen ju  začela spet m editi hoja.

Kraj opazovalnice

Donos ali poraba v S k u p n o
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Breg— Tržič . . . . —  10 -  20 —  20 —  50 —  4,0 7 77
D ražgoše—š k o f  j a  Luka — 10 —  30 — 30 —  70 —  3 ,2 — 2 26 76
/ .erovnica— P osto jna  . —  40 —  45 -  25 -  110 -  3,5 — 3 23 73
R o g a t e c ........................... — 20 —  10 —  20 —  50 —  1,9 2 2 16 72
Lovrenc na P ohorju  . —  30 —  30 —  30 —  90 —  1,0 1 4 23 38
Selnica ob D rav i . . —  15 —  8 —  10 —  33 — 5,0 4 4 25 67
Lovrenc na  Drav. polju — — — — — — — — —
C ezan jev c i-L ju to m er  . — 30 — —  110 —  140 -  4,0 — 3 3 45
Prosenjakovci—M. Sobota -  70 — 10 — 10 — 90 -  1.0 4 4 14 76
S v ib n ik —Črnom elj . • — — — — — — — —
Iška v a s .......................... — 15 — 5 — 10 — 30 — 4,6 1 3 19 66
Škofije pri Kopru . .
P u šča— 13ist r a —Zagrel) — — — —T — — — — —

P o v p r c č e k ..................... — — — — — — — — —



OBVEŠČAMO

vsa čebelarska druš tva  v Sloveniji,  da 
-nam do 1. m arca 1968 sporočijo točna 
imena in naslove opazovalcev za gozdno 
medenje, ki bodo poročali o paši v letu 
1968. Razen im ena in naslova vsakega 
posameznega opazovalca sporočite, č i
gavo tehtnico u p o rab l ja  (privatno ali 
društveno). Če jc  društvena,  navedite  
leto, ko ste jo  p reje li  od ZCDS ali Me- 
dexa. Če ima društvo tudi tehtnice, ki 
pa  jih  ne u p o rab l ja jo  v opazovalne n a 
mene, a so jih  p re je l i  od ZCDS ali Me- 
dexa, nam sporočite n j ih  število in 
datum prejem a.

U prava ZCDS — 
služba za gozdno m edenje

FOLBEKSA IN FUMIDILA — B
ter posnetega m leka in ja jc  v p rah u  bo 
letos našim čebelar jem  dovolj na  voljo.

OBVESTILO
Čebelarska  d ružina  L jub ljana-P o ljc  

ho imela tale p red av an ja :  4. feb ruar ja  
1968: Spomladansko oskrbovan je  čeb. 
družin — Julij Mayer. 3. m arca 1968: 
P re d av a n je  z diapozitivi — ing. F ranček  
Sivic. 7. ap r i la  1968: O dbira  čeb. družin 
in p r ip ra v a  za vzre jo  matic  — urednik  
SC prof. Edi Senegačnik.

Vabimo vse čebelarje ,  tudi nečlane, 
da se teh p redavan j  udeležijo. P re d a 
van ja  sc bodo pričela vsakok ra t  ob 9. uri
v novi šoli v Polju. ... . ...J ta jn iš tvo

VABILO
Č ebelarsko društvo Radovljica vabi 

na redni letni občni zbor, ki bo v ne 
deljo, dne 4. f e b ru a r ja  1968 v gostišču 
Avguštin v Radovljici s pričetkom ob 
9. n ri.

Vsi čebelarji  v ljudno  vabljeni!
F ran c  Resman 
t. č. p redsednik

ČEBELARSKO DRUŠTVO KRIŽEVCI 
PRI LJUTOMERU OBJAVLJA: 

Vsem čebelarskim  društvom  in družinam 
v Sloveniji

V naši državi smo križevski čebelarji  
na  svojo pobudo prvi postavili pod 
streho čebelarski dom (v tlorisni raz
sežnosti 15 X I I  m z nadstropjem). Po

številu smo m ajhno  društvo, po delova
n ju  pa  n a js ta re jš a  čebelarska organiza
c ija  na Š tajerskem. Nismo sc ustrašili 
t ruda  in delu, da bi uresničili zamisel, 
ki jo  je  p red  štirim i leti sprožil p re d 
sednik našega društva, ko smo prazno
vali 65-letnico obstoja naše čebelarske 
organizacije.

Za g radn jo  doma smo določili petletni 
načrt: v p rv ih  dveh letih smo zbirali 
les, p r ip rav il i  apno, navozili pesek in 
gramoz. V tretjem letu smo izdelali s p ro 
stovoljnim delom ob nede ljah  p rek  70 
tisoč kosov zidne opeke v domači ope
karni.  Letos smo s prostovoljnimi d e n a r 
nimi prispevki kupili cement in železo, 
v jesenskih  dneh pa postavili čebelarski 
dom pod streho. Vrednost m a ter ia la  in 
op rav ljenega  dela cenimo na 10 milijo
nov starih dinarjev. Za društvo s 50 člani 
jc to velik uspeh, ki smo ga dosegli z 
vnemo vsega članstva.

Sedaj smo na pol pota smelo postav
l jene  naloge in težko bomo v nas led
n jem  letu dosegli svoj cilj, to je, da 
bomo čebelarski dom n o tran je  iu zu
nan je  uredili do otvoritve, ki bo v m e
secu avgustu 1968 ob p raznovan ju  70-lct- 
nega ju b i le ja  našega društva.

Č ebelar j i  in naši sodelavci smo se od
ločili, da bo čebelarski dom posvečen 
našemu največ jem u čebelarskem u uči
te l ju  Antonu Janši, ki je  p red  dvesto 
leti razširil in u trd il  sloves naših čebe
la rjev  ])() Evropi in v svetu. Dom bo 
nosil naziv: ČEBELARSKI DOM AN
IONA JANŠE.

Ko smo izčrpali vse svoje sile in mož
nosti pri nas in v okoliških vaseh, n a 
prošamo čebelarska druš tva  in družine, 
da nam  na način, ki zanj pač smatrate, 
du je najprimernejši, pomagate, da bomo /. 
akcijo  uspeli do predvidenega roka. P r i 
poročamo se zlasti za denarno  pomoč!

Prosimo, poš il ja j te  p rispevke na n a 
slov: Topolnik Ignac, učitelj, Križevci 
pri L jutom eru.

Za vašo pomoč sc vam vnapre j  n a j 
lepše zahvalju jem o!

S čebelarskim  pozdravom!
T ajn ik :  P redsednik:

Topolnik Ignac Kosi Ludvik

PRODAM
čebeln jak  za 18 AZ-panjev, 6 naseljenih 
in 13 praznih  AŽ-panjev, točilo, posode 
za med in drugo čebelarsko orodje. — 
Naslov: Mencej Martin. L jub ljana.  Be- 
thovnova 9/IV.


